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Realna pot 
Polletni obračun poslovanja go

spodarskih organizacij je pokazal, 
da novi predpisi o delitvi dohod
ka pomenijo nesporen napredek 
Pri objektiviziranju razdelitve 
presežne vrednosti po posameznih 
Podjetjih. Nadalje se močno okre
pi materialna osnova delavskega 
"J komunalnega samoupravljanja. 
Podjetja spodbuja k čim racio
nalnejšemu poslovanju in k večji 
delovni storilnosti. 

Doslej pa je bilo prav na pod
ročju omejevanja osebnim dohod
kom podobnih izdatkov, ki se šte
jejo v materialne stroške in v 
srncri povečanja delovne storil
nosti, bore malo storjenega. Mno-
§e gospodarske organizacije sploh 
se niso analizirale poslovanja v 
Prvem polletju 1958. leta, da bi 
v'dele, kaj jim novi sistem delit-
ve dohodka nudi. Omejile so se 
Predvsem na knjigovodska poro-
cila o doseženih rezultatih — to-
r,?j n a S°l° statistiko. S tega sta
lišča so potem primerjala z 
*sti>n obdobjem lanskega leta in 
Jf*o povsem mehanično ugotav-
[lala ali so na boljšem ali na slab
šem. 

Večina gospodarskih organiza-
Cll ie letos glede lastnih sredstev 
y boljšem položaju od prejšnjega 
leta. Nekatera izmed njih, zlasti 
Podjetja iz stroke elektro gospo
darstva, črne metalurgije, kovin-
ske industrije, elektro industrije, 
so izločila precejšnje zneske ?.a 
°sebnc dohodke nad tarifnim 
Pravilnikom. Ti zneski se gibljejo 
Y v'šini 2 do 4 mesečnih plač. No-
°enega dvoma ni, da je treba ta 
denar in tudi ostala raz položi ji-
Vt* sredstva kolektivov usmeriti 
Predvsem za izboljšanje življen-
skih pogojev delovnih ljudi. Pred-
Vsem za izgradnjo in ustanavlja
le objektov družbenega standar
da. S prekomernim razdeljevanjem 
sjedstev med delavce se samo ru-
Sl1o odnosi med kupnimi in bla
govnimi fondi in ustvarja nesta-
yhiost na že tako ne preveč sta-
°'l>icm tržišču. T o bi bilo v očit-
**f*n nasprotju z zadnjimi sklepi 
jeznega izvršnega sveta o ure
ditvi razmer na tržišču in izbolj
šanju realne potrošnje delavcev in 
Uslužbencev. 

V naših industrijskih središčih, 
Pa tudi drugod, je kopica neureje-
nih komunalnih in drugih proble-
mpv, kar prizadeva našim delov-
n , r » ljudem neštete vsakodnevne 
tezave. Manjka stanovanj, usluž-
ttostnih delavnic, dobrih cest, vo
dovodov, parkov in kulturnih 
domov, športnih objektov itd. 

, Občinski ljudski odbori bi morali 
**upaj s prizadetimi podjetji pri
praviti načrt za postopno uredi-
tei> vseh naštetih objektov. V to 
Str,er bi morali tudi obrniti sred-
s t v " , ki jih imajo gospodarske 
°rX>'nizacije na razpolago. Tako 
Usmerjena sredstva bodo tudi naj-
r*e) in najbolje pripomogla k re-
r*nernu izboljšanju življenskih 
to&ojev delovnih ljudi. 

-ik 

Kje so vzroki za nizek porast storilnosti? - S seje 
predsedstva Okrajnega sindikalnega sveta 

Občinska in podružnična sindi
kalna vodstva se doslej niso do
sti poglabljala v gospodarsko pro
blematiko podjetij. Z reševanjem 
drobnih problemov*, k i j ih sicer 
tudi ni treba zanemarjati, niso 
mogla bistveno zboljševati živ
ljenskih pogojev delavcev. 

Podatki o polletnem gospodar
jenju v podjetjih kažejo na neka
tere probleme, k i jih bodo mo
rala sindikalna vodstva proučiti , 
napraviti sklepe in slabosti od
pravljati. 

Okrajni sindikalni svet je raz
pravljal predvsem o prekomernem 
zaposlovanju delovne sile, pri če
mer se je popolnoma strinjal s 
stališči ljudskega odbora, in o 
vzrokih za nizek porast storilnosti 
v letošnjem prvem polletju. 

Kje so vzroki za nizek porast 
storilnosti? 

Izkoriščanje razpoložlj ivega de
lovnega časa je slabše kakor lan
sko leto. Na to vpl iva naslednje: 
število boleznin se je povečalo , 
pri tem se ugotavlja, da nekateri 
delavci uporabljajo bolezenski do
pust za opravljanje domačih del; 
povečalo se je tudi število nezgod, 
med njimi je precej takih, k i se 
niso pripetile v tovarnah, temveč 
izven njih; letnih dopustov pod
jetja večinoma ne razporejajo smo
trno, dostikrat si delavci in usluž
benci sami izbirajo čas dopusta, k i 
ni prilagojen potrebam podjetja; 
vel ika š i rokogrudnost pri dajanju 
brezplačnih dopustov zahteva več
je število zaposlenih. 

V podjetjih je precej zakoreni
njeno mišljenje, da imajo vsi za
posleni enake pravice, ne glede na 
prizadevnost. To se v id i predvsem 
v tem, da proti slabim in nedi
scipliniranim delavcem pa tudi 

proti takim, k i pridejo na delo 
utrujeni, nihče ne ukrepa. Taka 
brezbrižna al i tudi kompromisarska 
stališča, k i j ih marsikje zagovar
jajo tudi sindikalna vodstva, prav 
gotovo ne pospešujejo napredka 
storilnosti, nit i ž ivl jenske ravni. 

Notranja nesorazmerja pri pla
čevanju delavcem povzročajo ne
zadovoljstvo in nezainteresiranost. 
Delavci še razumejo, da nimamo 
pogojev, da bi dali višje plače, 
ne razumejo pa nesorazmerij, k i 
se izražajo v tem, da je za isto 
delo plačilo često različno. Neena
ko plačevanje v oddelkih in neso
razmerja med oddelki so pogosto 
posledica slabega normiranja, k i 
je dostikrat usmerjeno bolj na do
ločanje tariinih postavk kot na do
ločanje realnih norm. 

Neizčrpen v i r za dviganje sto
rilnosti bi b i l i lahko predlogi za 
tehnične izboljšave, k i bi jih da
jal i delavci in strokovni kader. 
Pri tem se ugotavlja, da predlogi 
dostikrat obležijo v predalih nad
rejenih, komisije jih rešujejo tudi 
po nekaj mesecev, od delavcev se 
zahtevajo podrobni načrt i , name
sto, da bi se uporabile in nagra
dile že ideje. Nagrajevanje dobrih 
predlogov pa je v večini primerov 
zelo skopo in ne daje potrebne 
pobude. 

Podatki iz anket v 
podjetjih kažejo, da 

nekaterih 
so odnosi 

nadrejenih do podrejenih često 
slabi, predvsem se to kaže pri 
srednjem tehničnem kadru, k i je v 
direktnem kontaktu z delavci. 
Vendar imamo tukaj opraviti z 
dvema problemoma: z grobim od
nosom nadrejenih in z nediscipli
niranostjo nekaterih delavcev, zla
sti tistih, k i j im delo v tovarni 
ni edini v i r zaslužka. Od srednje
ga tehničnega kadra bo treba za
htevati, da bo strog in dosleden 
in da ne bo samo ozek strokov
njak na delovnem mestu, temveč, 
da bo poznal tudi ekonomiko pod
jetja in da bo znal tolmačiti našo 
gospodarsko politiko na sploh. 

O organizaciji dela že nekaj let 
precej govorimo, vendar razen v 
nekaterih podjetjih, na tem pod
ročju ni napravljen vidnejši na
predek. 

Predsedstvo Okrajnega sindi
kalnega sveta je mnenja, da bi bi
lo potrebno, da sindikalne organi
zacije v podjetjih zahtevajo od 
uprav, naj ugotovijo, kaj pri njih 
ovira napredek storilnosti in kaj 
mislijo, da bi bilo treba ukreniti, 
da bi se stanje izboljšalo. 

Okrajni sindikalni svet predlaga 
tudi, da okrajni Zbor proizvajal
cev pokliče na svoje zasedanje za
stopnike nekaterih podjetij, k i naj 
dajo poročilo o svojem gospodar
jenju 

A N D R E J VERBIČ 

JESENSKI M O T I V IZ G O R E N J E V A S I 

S seje predsednikov političnih štabov 
za volitve v zadružne svete 

Po vsej Gorenjski 
razgibano predvolilno delo 

V sredo popoldne so se sestali 
vsi predsedniki političnih š tabov 
posameznih občin na posvetovanje 
o pripravah za volitve v zadružne 
svete. Priprave v redu potekajo. 
Povsod so bi l i sklicani akt ivi 
SZDL, k i so sestavljali predloge 
kandidatnih list. Sestankov se ude
ležujejo vsi vaški odbori SZDL iz 
področja kmetijskih zadrug, sekre
tariati o,snovnih organizacij Z K in 
upravni odbori zadrug. Razpravlja
jo največ o nalogah kmetijskih 
zadrug v zvezi z razvojem kmetij
stva v smislu perspektivnih pla
nov, o načinu kandidiranja, o kan
didatih in o organizacijski izvedbi 
volitev sploh. Predstavniki posa
meznih občin so podali poročila o 
delu na njihovem terenu. 

V Zireh bodo od 1. do 15. ok
tobra po vaseh množični sestanki, 
kjer bodo razpravljali o delu Kme
tijske zadruge in o izvršitvi gospo
darskega programa za leto 1958. 
Občni zbor zadruge bo 19. oktobra. 
V zadrugo so vključili 70 kmečkih 
žena, k i so plačale družinske de
leže. V blejski občini so uvedli 
vpisovanje novih članov na doma. 
Posebne komisije so hodile po va
seh in pridobile skupno 46 novih 
članov, od tega 20 žena in 7 mla
dincev in mladink. Zbiranje bo za
ključeno 4 oktobra. O problemih 
pred volitvami je 23. septembra 
razpravljal tudi širši aktiv Občin
skega komiteja ZKS. V Železnikih 
so imeli dvakrat razgovore z 
upravniki kmetijskih zadrug, 24. 
septembra pa plenum Občinskega 
odbora SZDL, kjer so govorili tudi 
o združevanju zadrug in odpravlja
nju nekmetijskih dejavnosti. V 
Dražgošah so pridobili 18 novih 
članov, v Sorici 15, v Lušah pa 10, 
od tega 8 mladih in 2 starejša. Pri 
Občinskemu odboru SZDL Jesenice 
je bi l sestavljen za volitve v za
družne svete 7-članski politični 
š tab, k i se je že trikrat sestal. 

Proizvodnja 
pod planom 

sV prvem polletju letos sc je In
dustrijska proizvodnja našega 
okraja povečala za 8.2 % napram 
istemu razdobju v lanskem letu. 
V okrajnem povprečju prihaja do 
izraza preseganje plana v črni me
talurgiji, nadalje v elektro, tek
stilni, obutveni in gumarski pro
izvodnji. 

V primerjavi s proizvodnjo v 
prvem polletju, pa se je v polet
nih mesecih (zaradi posameznih in 
kolektivnih dopustov ter drugih 
okoliščin) povprečje skupne pro
izvodnje znižalo in je v prvih 
osmih mesecih letos za pol od
stotka pod planom. 

-k. Pod planinami je tudi v sončnih dneh že hladno — M o t i v iz Kamnika 

Občni zbori zadrug v jeseniški ob
čini bodo od 5. do 25. oktobra. V 
KZ v Podkorenu bodo pridobili še 
3 kmete, da bodo potem lahko vo
l i l i zadružni svet, v Kranjski gori 
pa j im manjka 23 članov. Zadruga 
v Gornjesavski dol ini skrbijo tudi 
za strokovni naraščaj s štipendira
njem mladincev. V Tržiču se po 
vseh vaseh vršijo sestanki politič
nih aktivov in članov upravnih 
odborov zadrug. V o l i l n i seznami 
bodo sestavljeni do 4. oktobra. V 
kmetijskih zadrugah Podljubelj in 
Katarina so pridobili več novih 
članov, od katerih je večina žena 
in mladine. Zdaj, ko imajo več kot 
sto članov, bodo zadružni svet lah
ko vo l i l i . KZ Križe, Leše in Kovor, 
k i se bodo združile, pa so spreje
manju novih članov posvetile 
manj pozornosti. Na skupnem ple
numu Občinskega odbora ZKS in 
sekretarjev ter predsednikov os
novnih organizacij SZDL radovlji
ške občine so sklenili , da se bodo 
K Z Radovljica, Lesce in Brezje 
združile v enotno kmetijsko zadru
go s sedežem v Radovljici, K Z 
Podnart, Ljubno in Srednja Dobra
va pa v zadrugo s sedežem v Pod-
nartu. V Begunjah so na novo 
sprejeli 17 članov, v Radovljici ia 
Podnartu pa sta se celotna aktiva 
mladih zadružnikov vključila v K Z . 
V zadrugah občine Gorenja vas 
bodo občni zbori 12. in 19. okto
bra. 3 . 

v 

Živahne prprave 
za Teden otroka 
O prireditvah in akcijah v Tednu 

otroka so v zadnjih dneh razprav
ljali po vsej Gorenjski. V kranjski 
občini je bi l v okviru SZDL for
miran pripravljalni odbor, k i se je 
v torek popoldne posvetoval o 
konkretnih akcijah v tem tednu. 

V ponedeljek, 6. oktobra ob 8. 
uri zvečer bo v Prešernovem gle
dališču svečana akademija. Poleg 
domačih govornikov, recitatorjev 
in pevcev bo nastopila folklorna 
skupina z Jesenic s pisanim spo
redom narodnih pesmi iz plesov iz 
vse Jugoslavije. Podobne priredit
ve b i morali organizirati tudi v 
vseh večj ih središčih naše občine, 
to je v Zabnici, Šenčurju, Pred
dvoru, Naklem in na Primskovem 
ter v Stražišču. Vodstvo prireditev 
bodo prevzele šole, pomagala pa 
jim bo SZDL. 

Društvo l ikovnih umetnikov bo 
v Tednu otroka priredilo razstavo 
slik in igrač predšolskih otrok. Na 
Titovem trgu bo tekmovanje pio
nirjev s skiroji. V tovarnah in šo
lah bodo organizirana predavanja 
o zaščiti matere in otroka, o lepem 
vedenju itd. Sklicano bo tudi po
svetovanje z ravnatelji šol in pred
sedniki šolskih odborov, kjer bo
do govorili o izvenšolskem dolu 
mladine v okviru raznih krožkov 
in o športnih dnevih. T i naj bodo 
res športni in ne dnevi za izlete. 

V Tednu otroka se bo po šolah 
vršila akcija za zbiranje sadja za 
otroke, k i žive v internatih. 
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NAMESTO MOSTA — PREPAD 
Koroški deželni glavar je sklenil ukiniti dvoje

zično šolstvo na Koroškem. Ukinitev so predlagali 
torej prav tisti, ki so se vse doslej zavzemali za sode
lovanje in prijateljsko sožitje med Slovenci in Av
strijci na Koroškem. Ni dvoma, da so nasedli pritisku 
nekaterih prenapetežev iz »Heimatdiensta«, ki so se 
že od nekdaj z vsemi silami borili proti slovenskemu 
življu. Za Hitlerja niso štedili naporov niti izbirali 
sredstev, da bi iztrebili Slovence iz Koroške. 

S to odločbo je po 13 letih poteptan odlok dežel
nega zbora in tlržavna pogodba z Avstrijo, ki v 
7. členu jasno poudarja pravice slovenske manjšine 
do dvojezičnega šolstva. Hkrati, ko se Avstrija bori za 
priznanje pravic svoje manjšine na Južnem Tirolskem, 
na Južnem Koroškem dopušča tako nesramno razna-
rodovalno početje. Namesto, da bi manjšine pred
stavljale most med dvema narodoma, kopljejo neka
teri šovinstični elementi, ki jim je žal nasedla tudi po
krajinska vlada, prepad med dvema sosednima naro
doma. 

Pretekli torek je bilo v Celovcu v Delavskem 
domu mogočno protestno zborovanje koroških Slo
vencev. Na zborovanju se je zbralo preko 800 zastop
nikov slovenske narodnostne manjšine. Od njih nihče 
ni pričakoval tako enotnega in množičnega nastopa 
Slovencev, ker so se zavaravali z mislijo, da Sloven
cev na Koroškem skorajda ni več in da torej tudi 
problema okoli ukinitve dvojezičnega šolstva ne bo. 

Zborovanje je bilo zadnji opomin tistim prenape-
težem, ki hočejo uvesti diktaturo manjšine nad večino 
prebivalstva na Južnem Koroškem. 

Državni sekretar za zunanje zadeve Koča Popović 
bo obiskal Veliko Britanijo,, kjer se bo mudil kot 
gost od 28. do 31. oktobra letos. Na obisk ga je po
vabil britanski zunanji minister Selwyn Lloyd. 

Predsednik francoske vlade De Gaule je danes od
potoval v Alžirijo, kjer se bo mudil dva dni in se bo 
razgovarjal s predstavniki civilnih in vojaških obla
sti. To je njegovo tretje potovanje v Alžirijo. 

Grški delavci na Cipru so začeli v torek s pro
testno stavko, s katero izražajo svoje nezadovoljstvo 
z britanskim načrtom in s tem, da je bil imenovan tur
ski predstavnik za Ciper. To je bilo namreč določeno 
v britanskem načrtu. 

Te dni bo v Bagdadu sklenjen prvi trgovinski in 
plačilni sporazum med Jugoslavijo in Irakom. Po
gajanja o sporazumu med gospodarskima delegacijama 
obeh dežel so se začela v začetku septembra. Spora
zum bo urejal tudi sodelovanje v izkoriščanju narav
nih bogastev. 

Britansko obrambno ministrstvo je objavilo, da bo
do od 16. do 20. oktobra v Veliki Britaniji veliki 
letalski manevri, ki bodo trajali dan in noč. Sodelova
la bodo britanska, ameriška, kanadska, francoska, bel
gijska in nizozemska letala. Namen teh manevrov je, 
da bi preverili britanski sistem letalske obrambe v po
gojih atomske vojne. 

Moskovski radio poroča, da so v sovjetski ledolo-
milec vgradili še tretji atomski reaktor. Ledolomilec 
bo lahko plul neprekinjeno leto dni, pri čemer bo 
uporabil dnevno samo nekaj gramov urana. 

L J U D J E IN D O G O D K I 

Nova država v Afriki 
V nedeljo, ko so Francozi 

glasovali za novo ustavo, so tu
di prebivalci francoskih čez
morskih dežel odločali, ali bo
do še nadalje ostali vključeni v 
Francijo ali pa se bodo odločili 
od nje. Edina dežela oziroma 
kolonija, ki se je z glasovanjem 
odločila za drugo možnost, je 
bila Francoska Gvineja. 

Kje in kaj je sploh ta afri
ška pokrajina, bo najbrž prvo 
bralčevo vprašanje. Gvineja je 
del Francoske Zahodne Afrike, 
ena izmed osmih v posebno 
upravno kolonialno enoto pove
zanih pokrajin. Meji na več dr
žavic, tako na angleško kolonijo 
Sierra Leone in na samostojno 
republiko Liberijo na jugu, na 
severu na Portugalsko Gvinejo, 
medtem, ko je proti notranjosti 
povezana z drugimi pokrajinami 
Francoske Zahodne Afrike (Se
negal, Francoski Sudan, Slono
koščena obala). Gvinejsko go
spodarstvo je posebno ugodno 
za poljedelstvo, zlasti pa so 
znane plantaže prvovrstnih ba
nan in ananasa. Oboje izvažajo 
in za zdaj od tega dobivajo naj
važnejše dohodke. 

Gvinejo so odkrili pred 500 
leti Portugalci. Na rtu Sagres, 
tam, kjer se danes razvija važ
no pristanišče in glavno mesto 
te države Conakrv, se je tedaj 
izkrcal portugalski pomorščak 
Pedro de Sintra in tako položil 
temelje evropskega gospostva 
nad to črno deželo. Za njim so 
namreč prihajali sem pomoršča
ki in trgovci vseh tedanjih ev
ropskih pomorskih držav in tr
govali z notranjostjo. Ko pa je 
trgovina z zlatom, s slonovo 
kostjo in naposled s sužnji za
čela pojemati, so v Gvineji osta
li le še Portugalci in Francozi. 

Francija je držala svoj kos od 
začetka preteklega stoletja. 

Današnje prebivalstvo Fran
coske Gvineje šteje okoli dva in 
pol milijona ljudi. Delijo se v 
glavnem na 4 plemena. Kakor 
že rečeno, se najraje ukvarjajo 
s kmetijstvom, ker je savanska 
pokrajina rodovitna in precej 
lahka za obdelovanje. Po zadnji 
vojni so Francozi tu odkrili iz
redno bogate zaloge boksita in 
železa ter jih tudi začeli izkori
ščati. Že prej so zgradili želez
nico iz Conakrvja 630 km daleč 
v notranjost do Kuruseja. Ven
dar pa je bila dežela slej ko 
prej zaostala in bi potrebovala 
velikanske investicije, če bi ho
tela rentabilno izkoriščati ne 
samo svoja naravna bogastva, 
marveč tudi podnebne pogoje, 
ki so izredno ugodni za plantaž
no gospodarstvo. 

Ločitev od Francije je za sa
mostojno Gvinejo hud gospo
darski problem, a gvinejski vo
ditelj Seku Tur je pred dvema 
dnevoma povedal tole: »Gvineja 
sicer še želi, da bi bila nekako 
povezana s Francijo ali franco
sko skupnostjo, ki jo predvideva 
nova ustava, vendar ne bomo 
obrnili drugam, če bomo tu raz
očarani.« 

Francoska vlada je namreč 
takoj po rezultatih referendu
ma sklenila odpovedati bivši ko
loniji vso gospodarsko pomoč. 
V takem položaju bo močno pri
zadeto gvinejsko gospodarstvo, 
a kakor je razvidno iz Seku Tur-
jeve izjave, zaradi tega še ne 
bodo vrgli puško v koruzo. 

Vsekakor je primer Gvineje 
ob francoskem referendumu ne
kaj posebnega. Sicer je še vpra
šanje, pod kakšnimi pogoji je 

potekalo glasovanje drugod, 
vendar pa so opazovalci priča
kovali, da se bo ob tej prilož
nosti več kolonij odcepilo od 
Francije. Toda to se ni zgodilo. 
De Gaulle je razen v Gvineji 
povsod odnesel zmago glede no
ve ustave in tudi glede samega 
sebe. 

Kmalu bodo v Franciji razpi
sane splošne volitve in pozneje 
tudi volitve za novega predsed
nika republike za naslednjih 7 
let. Pričakujejo, da bo general 
edini kandidat, ki ima zagotov
ljene glasove večine Francozov, 
torej se mu bo verjetno izteklo 
vse tako, kakor je želel. Tedaj 
bo tudi lahko izpolnil obljubo, 
ki jo je dal Francozom, preden 
je prišel na mesto današnjega 
ministrskega predsednika, češ, 
da bo Francijo rešil težav, če 
Francozi zaupajo njeno usodo v 
njegove roke. Do danes še ni 
povsem razjasnil, kako bo to 
napravil, vendar pa jugoslovan
ski narodi vsekakor želijo, da bi 
se Francija rešila velikih težav, 
ki jo tarejo, ter zlasti uredila 
svoje odnose s čezmorskimi de
želami. Problem Alžirije in vseh 
drugih, posebej pa tistih, ki si 
bodo po gvinejskem zgledu za
želele svobodo, to so danes naj
važnejša in odločilna vprašanja 
za Francijo. Nedvomno se jih 
bo moral general kmalu lotiti, 
a če ne bo pri tem upošteval 
upravičenih zahtev afriških na
rodov, današnjih dejanskih oko
liščin v afriškem svetu in še po
sebej v mednarodnem življenju, 
tedaj bo »rešitelj Francije« nuj
no našel le začasne izhode, ki 
utegnejo deželo pahniti v še 
hujše krize, kakor so bile dose
danje. 

JELO TURK 

k ra t ko , v e n d a r z a n i m i v o 

I Z D A J A CP »GORENJSKI TISK« / U R E J U J E 
UREDNIŠKI ODBOR / DIREKTOR I N G L A V N I 
UREDNIK S L A V K O BEZNIK / O D G O V O R N I 
UREDNIK MILOŠ M I K E L N / T E L E F O N URED
NIŠTVA ŠT. 397 — U P R A V E ST. 475 — TEKOČI 
RAČUN PRI K O M U N A L N I B A N K I V K R A N J U 
807-70-1-135 / I Z H A J A OB P O N E D E L J K I H IN 
PETKIH / L E T N A NAROČNINA 60 D I N A R J E V , 

MESEČNA NAROČNINA 50 D I N A R J E V 

B R I G A D A »IVA SLAVCA-JOKLA« 
ŠESTKRAT U D A R N A 

V sredo zjutraj se je z avtomo
bilske ceste »Bratstva in enotnosti« 
vrnila mladinska delovna brigada 
»Iva Slavca-Jokla«, k i je bila se
stavljena iz brigadirjev kranjskega 
in goriškega okraja. Brigada je b i 
la za izredne uspehe pri delu šest
krat proglašena za udarno, poleg 
tega pa je od Glavnega štaba M D 3 
prejela še dve posebni priznanji. 
22 mladincev in mladink je bilo 
proglašenih za udarnike, 31 pa je 
bilo pohvaljenih. 

V brigadi so mladi razvi l i živah
no polit ično in kulturno delavnost. 

12 brigadirjev so sprejeli v ZK, 8 
pa so j ih predložili za sprejem. 
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PO 13 LETIH SE ŠE VEDNO 
NAJDE STARO STRELIVO 

Pred nekaj dnevi je komisija 
Tajništva za notranje zadeve iz 
Kranja s posebnimi aparati pre
iskala del dobravskih gozdov 
pri vasi Meja v okolici Kranja. 
Našli so 46 starih granat in min 
iz druge svetovne vojne. Stre
livo je komisija uničila. 

Na srečo so strelivo našli sta
rejši vaščani, ki so o tem obve
stili TNZ. Če bi razstrelivo na-

O B R A Z I I N P O J A V I 
K O Z O L E C 

Sončna nedelja. Nebo kot umito. Ozračje je na
sičeno z nekakšnim vedrim dolgočasjem. Pač ne
delja.. . 

Tone je nekaj časa pohajkoval po ulicah, napo
sled se je domislil Tomaža. Boljšega kramljača si 
res ne bi mogel želeti. Morda ga bo celo navdušil 
za kratek sprehod. Nedelja je kot nalašč za take 
podvige. 

Tomaž očividno ni bil posebno zidane volje. To 
je Tone ugotovil, brž ko je stopil skozi vrata. 

»Menda ne misliš pognati korenin kar pri mizi,« 
je pozdravil. »Greš na sprehod?« 

Nikar me ne trapi s takim razkošjem. Pred ve
čerom ne bom mogel nikamor,« je zasikal Tomaž 
m pokazal predse. 

Na mizi pred njim so ležale nekakšne paličice, 
deščice, pa klešče, kladivo, žeblji in podobna ropo
tija 

»Ne razumem te. Vidim, da nekaj delaš, pa 
imam premalo fantazije, da bi uganil, kaj,« je oti
paval Tone. 

»Kozolec, razumeš? Čisto navaden kozolec,« je 
zrase! Tomaž. 

»Kozolec?« se je začudil Tone. »Kaj pa boš z 
njim?« 

»Če bo šlo vse po sreči, ga bom še danes ne
komu razbil na butici.« 

Tone se je grožnje ustrašil. Skoraj vesel je bil, 
da kozolec še ni izgotovljen. 

»Daj, pomiri se, potlej pa povej, kako da si 
se spravil k takemu delu!« 

»Veš,« je začel Tomaž, »ko sem se po južini 
začel pripravljati, da pojdem z ženo in malo 
na sprehod, se je začelo. Mala je kar na lepem 
planila v jok. Rekla je, da ne more nikamor, ker 
mora narediti kozolec. Pri ročnih spretnostih v 
šoli so qa namreč začeli delati in . . .« 

»Kateri razred pa obiskuje Helenca?« ga je pre
kinil Tone. 

»Tretji. No, ker ji ni šlo delo v šoli posebno 
spod rok, je sklenila, da izgotovi kozolec doma. 
Tri dni sem opazoval otroka, kako si daje opravka 
s paličicami in deščicami, pa se za tisto početje 

nisem dosti menil. Se pa: igra, sem si mislil. Šele 
danes sem ugotovil, da je delala kozolec. Pač pre-
težavna naloga za nespretne otroške prste. Kaj sem 
hotel? Sam sem se lotil dela.« 

Pa meniš, da si pametno storil ?« je vpadel 
Tone v besedo. 

»Kako pa?« 
»Pustil bi otroka, da odnese v šolo tisto, kar je 

ustvaril sam z lastno spretnostjo.« 
»Ampak, saj tisto, kar je Helenca naredila, sploh 

ni kozolec,« je skušal ugovarjati Tomaž. 
»Daj, pokaži, kaj je napravila,« je zanimalo To

neta. 
Tomaž je porinil predenj Heleničin izdelek. 
»No, saj ni tako slabo, kot trdiš,« je kimal Tone. 

»Vsak tepec bi na prvi pogled ugotovil, da gre za 
kozolec. Sicer ni posebno ličen, kozolec je pa le.« 

»Dobro, pa naj bo po tvoje,« se je togotil To
maž: »Ampak kako pridem jaz do tega, da ob 
nedeljah delam kozolce?!« 

»Nihče ti ni ukazal. Najmanj pa učitelj. Misliš, 
kako vzhičen bo, ko bo ugledal kozolec, ki ne bo 
mogel zatajiti, da so ga izdelale spretne roke od
raslega človeka? Le verjemi, da bi učitelju in He-
lenci storil večjo uslugo, če bi sodeloval le z na
sveti '« 

»Mihce mi ne bo solil pameti. Vem le to, da 
novi učni načrt hudo precenjuje intelektualno 
zmogljivost naših šolarjev,« je gornjal Tomaž. 

»V zmoti si!« je ugovarjal Tone. »Res je, da 
prinaša novi učni načrt v naše šole marsikaj no
vega, vendar so te novosti temeljito pretehtane. 
Kar pa zadeva ročne spretnosti, pa takole menim: 
otrok naj ustvarja po svoje. Pustimo njegovi fan
taziji prosto pot! Seveda nočem trditi, da tudi pe
dagogi v takšnih primerih kdaj pa kdaj ne greše. 
Največjo nerodnost pa si v tem primeru zagre
šil ti'« 

Nekaj dni za tem se je tudi Tomažu, potem ko 
je razmišljal o ročnih spretnostih in Tonetovih 
mnenjih, zazdelo, da ni napravil Helenci s kozol
cem, ki ga je sam izdelal, posebne usluge. 

aa 

šli otroci, bi gotovo prišlo do 
nesreče. Ta zadnji primer nas 
opozarja, da previdnost ni čisto 
odveč. Opozarjamo starše, pred
vsem pa otroke, da o najdbah 
razstreliva takoj obvestijo pri
stojne organe, ki bodo razstre
livo odstranili. 

» K M E Č K A O H C E T « V S E L C I H 

Selca so bi la v nedeljo praznič
no razpoložena. Kmetijska zadruga 
je praznovala 10-letnico svojega 
obstoja. Priprave za to so trajale 
vse leto. Proslava je bila v nede
ljo popoldne. Sledil je kulturni 
program. Skozi vas se je pomikala 
povorka mladih zadružnikov, k i so 
na vozovih prikazovali kmečko de
lo danes in v preteklosti. Sledila 
je »kmečka ohcet« v petih s l ikah. 
Nastopajoči (bilo j ih je okoli 100) 
vsekakor zaslužijo za to vse pri
znanje. 

V nedeljo sobile v izložbah tr
govin tudi sadjarska, ž ivinorejska 
in gozdarska razstava. V .novem 
lokalu je začela poslovati moder
na mesnica s hladilnico. Upamo, 
da se bo v kratkem preselila v 
nove prostore tudi trgovina. 

M . H . 

Ž I Č N I C A 

N A V E L I K O P L A N I N O 

Na iniciativo O L O Ljubljana je 
bi l pred kratkim v Kamniku sesta
nek predstavnikov odbora za grad
njo žičnice na Ve l iko planino. Na
daljevali so pravzaprav delo, k i je 
po začeti akciji v letu 1954 zasta
lo. Pregledali so načr te vseh treh 
tras, k i pridejo pri gradnji v po-
štev. Kot najpr imernejšo so osvo
jil i prvo traso, k i vodi od kamno
loma pri Konjskem potoku iz do
line Kamniške Bistrice na vrhnjo 
postajo na Nj ivicah v višini 
1646 m. Načr te bo napravila Me
talna v Mariboru. 

L O V N A L I S I C O V Š E N Č U R J U 

Preteklo nedeljo dopoldan je 
A M D SenČUT organiziralo zanimivo 
meddruš tveno tekmovanje, lov na 
li,sico. Tekmovanja se je udeležilo 
16 tekmovalcev '/ motornimi kolesi 
iz A M D Ljubljana, Šenčur in Cer
klje. Tekmovalna proga je vodila 
iz Šenčurja, skozi Vok lo , Vogle in 
nazaj na Šenčur. Dolga je bila 12 
kilometrov. Tekmovanje po so mo
rali ponoviti, ker jo motorist, ki |fl 
predstavljal lisico, kršil tekmoval
ni pravilnik. V ponovnem tekmo
vanju je lisico izsledil član A M D 
Šenčur Stane Verbič , k i je zato 
prejel denarno nagrado. 

V teh dneh so v Šenčurju za
ključili tudi šoferski tečaj , k i ga 
je posečalo 32 tečajnikov. -an 

PRED P R A Z N I K O M 
V nedeljo bodo Cerkljani spet 

praznovali svoj občinski praznik :n 
se spominjali težkih, pa mogočnih 
in pomembnih dni osvobodilnega 
boja. 

Prireditve v počas t i tev praznika 
ne bodo na zunaj bogate in hrupne, 
bomo pa dali vsemu praznovanju 
videz tople domačnost i . V petek 
zvečer bo domač film vpeljal pra
znovanje. Občinski ljudski odbor 
bo z vencem ob spomeniku padlim 
borcem počast i l njihov spomin in 
pionirji se bodo pokloni l i ob spo
meniku junakom. V nedeljo do
poldne po slavnostni seji Obl.O 
bo sprejem pri predsedniku občine, 
ob 11. ur i promenadni koncert do
mače godbe, šahovski turnir in no
gometna tekma domačih šol. Upa
mo, da bomo s skromnimi sredstvi 
dosegli namen praznika — da 
osvežimo spomin na krvave, pa 
vel ičastne dni in da mlademu ro
du, k i teh časov ni doživel , posre
dujemo požr tvovalnos t in junaštvo 
partizanov. A . K . 

PREDDVORČANI BODO 
PRAZNOVALI 

4. in 5. oktobra bodo Pred-
dvorčani počastili svoj krajev
ni praznik. Spominjali se bodo 
prvega NOO, ki je bil ustanov
ljen v začetku oktobra 1943. le
ta in množičnega preseljevanja 
zavednih državljanov v koncen
tracijska taborišča in konfina-
cijo. 

Na večer pred praznikom bo 
v Prosvetnem domu v Preddvoru 
svečana proslava s ku^urnim 
programom. Sledila bo komemo
racija pri spomeniku padlih za 
svobodo. V nedeljo bodo športne 
prireditve in tekmovanja. an 

PRED T E D N O M O T R O K A 
N A J E S E N I C A H 

V Tednu otroka bodo na Jese
nicah organizirali več prireditev, 
sestankov in predavanj. O načinu 
praznovanja letošnjega Tedna 
otroka so se pogovorili predstavni
k i terenskih organizacij na pobu
do Društva prijateljev mladine. 
Organizirali bodo kulturne in 
športne prireditve ter roditeljske 
sestanke. Za otroke bodo na Je
senicah letos prvič poskrbeli v 
okviru stanovanjskih skupnosti, 
kjer bodo nudili družinam in otro
kom vsestransko pomoč. Na rodi
teljskih sestankih bodo govorili o 
doseženih uspehih jeseniškega šol
stva, o reformi šolstva in o izven-
šolski dejavnosti mladine. 

U . 

Z A T E D E N O T R O K A N A BLEDU 
Zastopniki mnogih organizacij in 

druš tev , k i sestavljajo ta odbor, so 
razpravljali o nekaterih nalogah v 
Tednu otroka in sprejeli tudi več 
sklepov. — Predvsem nameravajo 
izvesti anketo z zaposlenimi starši 
o stanju, negi in prehrani njihovih 
otrok v času, ko so očetje in ma
tere na delu. Starši bodo lahko v 
tej anketi izrazili svoje želje- in 
predloge, kako zboljšati položaj 
teh otrok v času, ko so njihove 
matere in očetje zdoma. Koordina
cijski odbor je sklenil tudi zavzeti 
se za otroke z Bohinjske Bele, ki 
obiskujejo osemletko v Bohinjski 
Bistrici, 

V Tednu otroka bodo sklical i na 
Bledu tudi posvet vseh šolskih od
borov in upraviteljev šol. Pogovo
rili se bodo o stanju pionirske or
ganizacije po šolah ter o študiju 
zakona o šolstvu in programa Zve
ze komunistov. 

Teden otroka bodo zaključili s 
slavnostno akademijo, k i bo p 0 ' 
svečena našim najmlajšim. 

J . B. 

V TOVARNIŠKEM T I S K U 
NI V S E V REDU 

Pretekli petek popoldne se je v 

Kranju sestala komisija za tisk, 
pravna vprašanja in vzgojo " c i ' 
raslih pri OSS. Razpravljala je 0 

vprašanj ih tovarniškega tiska. ^ 
našem okraju izdajajo štiri tovar
ne svoja glasila, v dveh pa se n a 

to pripravljajo. Tovarniški tisk l e 

pomembno vzgojno in mobilizacij
sko sredstvo, če je pravilno orga
niziran. Informirati mora kolektiv 
o pomembnih dogodkih v podjetj" 
in komuni, mobilizirati delavce ? a 

sodelovanj« na vseh področjih 
gospodarjenja. Komisija je b i l 3 

mnenja, da v tovarniškem H 8 * " 
v našem okraju ni vse v redu 1 , 1 

da redakcije nimajo čistih koncep" 
ri j o vlogi in pomenu takega «* 
ska. Prihodnjo sredo bo v Kranj" 
širše posvetovanje o tovai niske' 1 1 

tisku v. namenom, nuditi uredni
štvom večjo pomoč in smerni '« ' *• 
delo. " k 
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Iz perspektion h nacrfon o gospodarskem razvoiu naših občin Pomembni sklepi Zveznega izvršnega sveta 

Jeseniški anahronizmi Cene moki. kruhu, sladkor i u. električni 

Velik napredek Ž e l e z a r n e je p o v z r o č i l hude neskladnosti, ki jih bodo 
skušali v prihodnjih letih z m a n j š a t i ali odstraniti 

Vožnja z vlakom iz Bohinja na 
Jesenice. Ko lokomotiva zavije 
•*<ed velike, vijugaste cevi, visoke 
dimnike in železne stolpe železar-
n e , se vsak potnik, k i prvič po
tuje tod skozi, zazre v tega vel i
kana. Hišice železarjev naokoli so 
' ° t igrače na pesku — majhne, 
»lalone nevidne v primerjavi s tem 
velikanom. 

Ta bežen popotni vtis je tudi 
J drugih primerjavah podoben, 
železarna zakrije dodobra vse 
•stalo na Jesenicah in v občini 
*Ploh. Po narodnem dohodku, po 
zaposlitvi itd. Vse nadkriljuje Že
lezarna. Tudi po imenu. Jesenice 
so znane daleč naokrog. Če kdo 
Imenuje Jesenice, vsakdo nehote 
Pomisli na Železarno, na njene 
dimnike ali na jeklo in pločevino, 
P jo delajo jeseniški železarji . 

Kaj pomeni železarna za Jeseni-
c e, pove že to, da je od predlan
skega celotnega dohodka jeseniške 
industrije v skupnem znesku 26 
Milijard in 853 milijonov dinarjev, 
dala sama železarna 26 milijard in 
335 milijonov dinarjev. 

Tako dominantno vlogo bo Že
lezarna ohranila tudi v prihodnje, 
^o uresniči tvi postavljenega pet-
'etnega načrta o gospodarskem 
razvoju te občine je predvideno, 
da bodo dosegli v občini skupno 
^ milijard in 42 milijonov dinar
jev brutto produkta. Toda od tega 
^o narejeno samo v industriji, a 
*° je v glavnem železarna, za 31 
milijard in 785 milijonov dinarjev, 
medtem ko bo vse ostalo gospo
darstvo jeseniške občine dalo ko-
'fiaj 3 milijarde in 257 milijonov 
dinarjev. Daleč, daleč za industri
jo bi bila obrt, k i bo leta 1961 
Ustvarila 1040 milijonov brutto 
produkta, za tem kmetijstvo s 600 
milijoni dinarjev, promet in grad
beniš tvo po 400 milijonov, gostin
stvo in turizem 419 milijonov di

na r jev brutto produkta itd. 

Ve l ikan — Železarna tako moč
no nadkriljuje vse ostalo življe
nje na Jesenicah, da nastajajo ne
kje čudne anomalije. Hkrat i ko 
zelezarji delajo v vel ik ih dvora
nah, kjer skoraj ne bi spoznal 
č 'oveka v drugem kotu, se njihovi 
otroci stiskajo v malih šolskih 
učilnicah, kjer je na vsakega učen-
c a osnovne šole samo 0,78 kva
dratnih metrov prostornine. Dan in 

petek in svetek buči ogenj 
v številnih martinovih pečeh, to
da, ko železar pride domov z de-
' a . s težavo najde kruh, ker so 
Pekarne premajhne. Take in po
dobne so anomalije na Jeseni-
C a h . Vrednost proizvodnje Žele
zarne se je od leta 1939 (prera
čunana na enotno ceno) zvišala od 
, 0 milijard in 134 milijonov na 
23 milijard in 185 milijonov. To 
Pomeni za 13 milijard in 51 mi l i 
jonov! Fizični obseg proizvodnje 
S e je poveča l v preteklem deset-
l e *ju za 125 odstotkov. Toda ve
čina sredstev, k i so j ih ustvarjali 
zelezarji, je ostajala za skupne, 
š i r š e družbene potrebe oziroma za 
r a z š i r i t e v same železarne. Na Ja
vorniku kot tudi na Jesenicah so 
r asl i novi objekti, novi dimniki, 
^ a nova delovna mesta so priha
jali novi delavci, k i pa so razen 
dela in zaslužka takoj iskali tudi 
stanovanje, šolo, bolnišnico, pe-
karijo, trgovino itd. Stiska je bi
la vedno večja. Železarna je prav 

s svojim hitrim razvojem in na
predkom zaostrila nekatera komu
nalna vprašanja v tem delavskem 
središču. 

Predvsem stanovanja 
Petletni načrt perspektivnega 

razvoja občine Jesenice določa 
veliko spremembo. Sorazmerno bo
do v bodočih letih dali mnogo več 
za družbeni standard kot doslej. 
Seveda je to moč storiti danes, 
ko je v Železarni zagotovljen ve
lik dohodek. Pomanjkanje stano-

cer 436 bo dvosobnih stanovanj, 
249 enosobnih in samo 165 trisob
nih. Hkrat i bo v novih stanovanj
skih hišah 166 garsonjer a l i sob 
za samce. 

Seveda, delavci razen stanovanj 
potrebujejo za svoje življenje tu
di trgovine, šole, zdravstvene do
move, vodovod in kanalizacijo, 
ceste in parke, kopal išča in za
bavne prostore. Zato so tudi za 
te gradnje določili milijardo in 
564 milijonov dinarjev. Za gradnjo 
šol, kar je bilo na Jesenicah zelo 

dovode na Jesenicah, v Žirovnici 
in Gozdu. Na Javorniku, Blejski 
Dobravi, v Kranjski gori in tudi na 
Jesenicah bodo uredili kanaliza
cijsko omrežje. Na Javorniku in 
Jesenicah bodo začeli graditi ko
pališča, k i so tu zelo potrebna, 
saj hodijo Jeseničani na kopanje 
na Bled in v druge kraje, kajti 
Jesenice, čeprav veliko delavsko 
središče, sploh nima kopališča, k i 
ga ima malone vsaka vas. 

Bodo Jeseničani uresniči l i po
stavljeni perspektivni načrt? Le-

Cene moki, kruhu, sladkorju, električni 
energiji, tobaku in železniškim vozovnicam 

so se dvignilo - Povprečno povečanje 
plač za 7% 

V TOREK JE BILA V B E O G R A D U S E J A Z V E Z N E G A IZVRŠNEGA 
S V E T A . N A SEJI SO R A Z P R A V L J A L I O G I B A N J U G O S P O D A R 
S T V A I N ŽIVLJENJSKEGA S T A N D A R D A V LETOŠNJEM LETU. 

Ugotovil i so, da bo do konca Cena moke se bo zvišala za 3 d i -
leta izpolnjen planirani obseg in- narje pri kg in kruha na jveč za 4 
dustrijske proizvodnje, da pa v dinarje pri kg. Sladkor se bo po-
kmetijstvu, zlasti v poljedelstvu, dražil za 25 dinarjev, in sicer od 
ne bo pr ičakovanega pridelka, in 145 na 170 dinarjev za kg. Cena 
sicer zaradi neugodnih vremenskih elektr ične energije za gospodinj-
razmer. Prav tako so ugotovili , da sivo se bo zvišala za dinar pri k i -
so ukrepi za stabilizacijo cen na iovatni uri . Cene cigaret in to-
tržišču dali pozitivne rezultate, bačnih izdelkov, kakor tudi vozov-
Cene kmetijskih pridelkov so sicer -niče na železnici se bodo zvišale 
v prvem polletju letos nekoliko za 15 %. Našte te spremembe v ce-
narasle v kranjskem okraju za nah imajo na splošno namen po-
približno 5%), so se pa v zadnjem praviti dosedanje nesorazmerje 
času tudi ustalile. med cenami posameznih proizvo-

Toda porast osebne potrošnje ni dov in s tem ustvariti pogoje za 
zadovoljiv. Medtem ko je bilo le- uspešno poslovanje ustreznih go-
ta 1957 povečanje osebne potroš- spodarskih organizacij. Zaradi no-
nje prebivalstva uspešno ustvar- v ih cen se bodo povečal i življenj-
jeno, letos tega nismo dosegli, ski stroški delavskih in uslužben-
Zmanjšanje zaloge v gospodarstvu ,skih gospodinjstev za okoli 3 %. 
so poveča le nestabilnost na trži- Zato bodo za nadaljnje 3 % zviša-
šču. Zato je moral Zvezni izvršni ne tudi plače. Tako se bodo sku-
svet v prvem polletju izdati ne- paj povečale p lače za 7 %. Dru-
katere omejitve glede razdelitve zine .s tremi ali več otroki pa bo-
čistega dohodka gospodarskih or- do dobile tudi višji otroški doda-
ganizacij. Te omejitve je pozneje tek, in sicer 240 dinarjev za vsake-
odpravil. Posebno zato, ker so se ga otroka. Pokojnine in invalidni-
v zadnjem času povečale zaloge v ne se bodo zvišale za 8 %. 
celotnem gospodarstvu in je bilo v g o s p o d a r s t v u bodo zvišali ta-

Konec novembra bo na Jesenicah otvoritev nove tržnice 

vanj in komunalnih naprav je 
najbolj pereče na Jesenicah. Zato 
predvidevajo za investicije v ko
rist družbenega standarda do le
ta 1961 (seveda računajoč tudi lan
ske in letošnje gradnje) nič manj 
kot 3 milijarde in 512 milijonov 
dinarjev. Od tega zneska pa so 
določili največ za stanovanjsko 
gradnjo, in sicer skoraj 2 milijar
di . Samo v družbenem sektorju 
(brez hiš, k i j ih bodo zidali pri
vatniki), bodo v teh letih zgradili 
čez tisoč novih stanovanj, oziroma 
točneje 1022. Lani so dogradili 52 
stanovanj. Letos pa upajo, da bo
do izročili najnujnejšim prosilcem 
182 stanovanj. Največj i zagon v 
stanovanjski gradnji pa je pred
viden v prihodnjem letu, ko bo
do, kot predvideva načrt , lahko 
zadovolji l i z novimi stanovanji 288 
prosilcev. V naslednjih letih: 
1960 in 1961 bodo vsako leto izro
čili po 250 novih stanovanj. V s i 
kraji na Jesenicah in v okol ici , kot 
so: Plavž, Središče, Center, Pod 
progo, Sava, Železarna, Javornik, 
Koroška Bela, Bevško polje, Lipce, 
Blejska Dobrava, Podmežaklja, 
Prihodi in Kočna, bodo spremenili 
svoj izgled z raznimi stanovanjski
mi in drugimi gradnjami, k i so tam 
predvidene v teh letih. 

Da bi z razpoložljivimi sredstvi 
1.948 milijonov dinarjev lahko 
zadovoljil i čim večje število sta
novanja potrebnih družin, so se 
odločili za čim cenejšo gradnjo 
manjših stanovanj. Največ, in si-

potrebno, so določili največ, in si
cer 395 milijonov. Naslednja me
sta po višini investicijskih zne
skov zavzemajo gradnje in ureje
vanje cest in trgov (339 milijo
nov), zatem elektrifikacije, Zdrav
stveni dom itd. Predvidena je 
gradnja kulturnega doma na Hru-
šici in Koroški Beli . V bližini že
lezniške postaje bodo napravili 
podvoz pod progo, kar bo stalo 
približno 240 milijonov dinarjev. 
V teh letih bodo uredili tudi vo-

tošnja gradbena razgibanost kaže, 
da ga bodo. Če bo tudi v prihod
njih letih tako, bodo Jesenice le
ta 1961 imele dokaj drugačno l i 
ce. Seveda bo tu potrebno čim-
večje sodelovanje med Železar
no in občinskimi organi, prizadev
nost vseh množičnih organizacij in 
vsakega posameznika. Postavljeni 
c i l j i so v korist prebivalstvu in 
zato tudi zaslužijo vso pomoč ob
činstva. 

K . M . 

zaustavljeno naraščanje cen. S 
tem so dane tudi realne možnosti 
za povečanje osebne potrošnje 
prebivalstva. Zaradi tega je bil 
tudi sprejet sklep, da bodo pove
čani prejemki delavcev, uslužben
cev, upokojencev, vojaških voj
nih invalidov in invalidov dela, in 
sicer povprečno za 4 %. V pretek
lem obdobju letošnjega leta je 
osebna potrošnja prebivalstva na
rasla za 3 %. Skupno bi bilo torej 
ob stabilnih razmerah na tržišču, 
z novim 4 % povečanjem plač, 
ustvarjen predvideni porast potroš
nje v 1. 1958 za 7 %. Da se to ures
niči, bo treba izboljšati preskrbo 
mestnih in potrošniških središč. To 
je važna naloga ljudskih odborov 
v prihodnje. 

Hkrat i s temi ukrepi pa je Zvez
ni izvršni svet tudi sklenil popra
vi t i cene nekaterim proizvodom, 
da bi j ih vskladi l s cenami dru
gih proizvodov. Povečane bodo ce
ne moki, kruhu, sladkorju, elek
trični energiji, tobaku in vozovni
cam na železnici. Hkrat i s tem pa 
bodo ustrezno povečane tudi pla
če za nadoknadenje povečanih 
s t roškov. 

rifne postavke za 7 % na ta na
čin, da se bo minimalni osebni do
hodek povečal za 9 %. Gospodar
ske organizacije bodo potem po 
svoji uvidevnosti razdelile na ta 
način povečani čisti dohodek de
lavcem in uslužbencem. Pri tem bo 
treba paziti, da bodo vsi delavci 
dejansko dobil i vsaj toliko, ko l i 
kor zgubijo zaradi zvišanih cen. 
Za javne uslužbence je predlaga
no, da bo Zvezna skupščina povi
šala plače povprečno za 7 %. ta
ko da se bodo v večjem odstotku 
povišale plače nižjim uslužbencem, 
v manjšem pa višjim. Zvišanje cen 
začne veljati s 1. oktobrom le
tos, z istim dnem pa je predvide
no tudi povišanje plač in pokojnin. 

Omenjene spremembe Zveznega 
izvršnega sveta torej v nobenem 
primeru ne vplivajo na znižanje 
življenjske ravni delavcev in 
uslužbencev. Seveda, bo treba za
gotoviti, da bo gospodarstvo še na
dalje napredovalo tako, kot je 
predvideno v družbenem planu in 
da se bo še nadalje povečevala 
proizvodnja. Nadalje bo treba z 
odločno akcijo odstraniti pomanjk
ljivosti v preskrbi prebivalstva, 
zlasti v industrijskih središčih. 
Ljudski odbori bodo morali pre
ko inšpekcij paziti, da ne bi pri
šlo do zvišanja cen ostalim pro
izvodom. Razen tega po sklepu 
Izvršnega sveta ljudski odbori n i 
majo pravice povišati cen za ko
munalne usluge, najemnine in po
dobno. 

Če bomo s skupnimi napori ob
držali stabilne cene na tržišču — 
to pa je odvisno od prizadevanja 
ljudskih odborov in gospodarskih 

Žene z Gorenjske so na torkovi razširjeni seji razpravljale v Radovl j ic i6 , na Lancovem 5 organizacij — potem bo, z ozirom 
o nalogah žena pred volitvami v zadružne svete in o Tednu 

Pred volitvami v zadružne svete 

Povprečni delavnik -17 ur 
S seje Okrajnega odbora ženskih društev - Žene predstavljajo 62% 

delovne sile na vasi - V upravnih odborih zadrug premalo žena - Akcija 
za kandidiranje žena v zadružne svete bo letos verjetno slabo izpadla 

otroka. Kot gost se je seje udeležila tudi tajnica Zveze ženskih 
društev Slovenije Majda Gaspari. 

itd. Drugje je stanje slabše. Naj- n a t 0 i da je zvišanje cen v ce-
težje glede kandidiranja žena i 0 t i kri to s povečanjem plač in 
v zadružne svete bo v Poljanski j e celo povečanje plač višje, omo-
dolini, v okolici Tržiča in v Cer 
kljah. 

Ing. Engelmanova je pouda
rila tudi pomembnost pogod-

gočena večja realna potrošnja pre
bivalstva. 

-ik 

Neenakopravna tekma 

Prva posvetovanja 
Z ZADRUŽNIKI V OBČINI K R A N J 

PRED V O L I T V A M I 
V ZADRUŽNE SVETE 

Po nedavnem razšir jenem plenu
mu Občinskega odbora SZDL 
Kranj, kjer so se pomenili o osnov
nih nalogah pred volitvami v za-

GRADBENIŠTVO: 
»Takole opremljen te pa ne bo 
• ' k o l i dohiteli« 

Najprej je o zadružnih svetih odločanja o problemih zadruge, 
govorila ing. Engelmanova. Po- Sekcije žena zadružnic ne sme-
udarila je, dai kmsčke žene jo delati ločeno od zadrug; pro- b e n e g ^ ^ ^ l O v ^ a ^ l ^ o i r j a 
predstavljajo 62 % vse delovne gram zadruge je tudi njihov j n š

9

e n i c £ k e r b o l e s t e m m o ž . 
sile na vasi. Zato se morajo program. V l ancem letu je hi o n o

 F

z v i š a t i i n m o d e r n i z i r a t i kme-
aktivno in enakopravno vklju- v upravnih odborih kmetijskih t i ] s k o p r o i z v o d n i o V kranj-
čiti v samoupravljanje v kme- zadrug na Gorenjskem 20 žena ^ o £ r f i j u j e

 J

o k o l i 3 0 . 000 ha 
tijstvu. Zena ima vso pravico (3,5 % vseh članov upravnih od- o b d e l o v a l n i h p o v r š i i n , ki bi lah-

borov) letos pa se je število k o d - a l e y e č j i h e k t a r s k i d o n o s 

povišalo na 28 (4,7 %). Ti podat- k o t d o s l e j j j e l e d r u -
ki nam kažejo, da se žene na - a p r o i z v o d n j a . 
vasi vse bolj uveljavljajo, da T o v a r i š i c a Gostiševa je pou-
se otresejo konservativnih po- d a r i l a > d a ž e n n e v o l i m o v z a _ 
g ledov. Pogodbena proizvodnja, d r u z n e s v e t e zato, ker so žene, družne svete, je po vseh krajev-
ki omogoča uvajanje kompleks- a m p a k z a t o , ker so večidel do- nih odborih in osnovnih organi-
ne mehanizacije, bo kmečko^ze- b r e j n n e malokra t naprednejše zacijah oživela predvolilna dejav
no še bolj razbremenila. Zena p r o j z v a j a i k e k o t možje. SZDI, bo nost. Po ugotovitvah plenuma mo-
se bo lahko bolj posvetila dru- y o k v j r u k r anjske občine v krat- rajo osnovne organizacije nuditi 
zini, domu, otrokom in gospo- k e m s k j i c a i a sestanek vseh kan- čim večjo pomoč upravnim odbo-
dinjstvu. Ugotovljeno je, da je d i d a t k v z a d r u ž n e svete. Poleg rom KZ pred voli tvami. Vključit i 
povprečni delavnik kmečke žo- v o j j t e v bodo tu razpravljali tu- je treba več žena in mladine v ga
ne na Gorenjskem 17 ur, od te- d i 0 p r o , g r a m u v Tednu otroka družne svete, nuditi pomoč pri 
ga odpade na proizvodnjo 10,2 žalostno je, da v nekaterih sestavi poročil za občne zbore 
ur, ostalo pa na gospodinjske z a d r u g a h žene sploh ne priha- KZ, kjer naj bi se pomenili tudi 
posle in delo doma. j a j 0 n a o b 6 n e z b o r e i n s e s t anke . o kooperaciji v kmetijstvu, o pro-

Zene kot glavne proizvajalke Problematika, ki se tu obrav- gramu bodočega napredka, ki je 
v kmetijstvu so še vedno v zelo nava, jih navadno ne zanima, predviden za določena področja 
majhnem številu vključene v Žene so izrazile željo, da bi več i t d -
zadruge. Samo če bi plačale cele razpravljali o konkretnih vpra- Na Jezerskem, v Bitnjah, v Pod-
deleže ( in ne družinskih!) bi šanjih gospodinjstva, vzgoje itd. blici in drugod, kjer so še bila 
se tudi pri upravljanju v zadru- N i pa povsod tako. V K Z Selca posvetovanja z zadružniki , so ža
gi lahko počutile enakopravne je n. pr. na občnem zboru red- družniki pokazali vse razumevanje 
s svojimi možmi. Pred volitvami no od 60 do 70 žena. 
v zadružne svete je glavna na- Eno je jasno: kmečka žena se 
loga sekcij žena zadružnic vklju- prebuja iz zaostalosti in posta-
čevanje žena v zadrugo in akcija ja enakopravni član v razvija-
za kandidiranje žena v zadruž- nju socialističnih odnosov na 
ne svete. V zadružni svet na vasi. 
Visokem so predlagali 8 žena, at 

bodisi za novo obliko upravljanja 
v KZ z zadružnimi sveti kot tudi 
o ostalih vprašanjih. Povsod sku
šajo vključiti čim več kandidatov 
za zadružne svete iz vrst žena in 
mladine. 

K . M . 
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ZDRAVNIŠKA 
D E 2 U R N A SLUŽBA 

Zdravstveni dom Kranj, Poljska 
pot 8, telefon 218, naroči la za pre
voz bolnikov, telefon 04. 

Privatnikom ne objavljamo ogla
sov pred vplači lom. Cena malih 
oglasov je: preklic 20, izgubljeno 
10, ostalo 12 din od besede, naroč
n ik i imajo 20 odstotkov popusta. 

Telefonska š tevi lka naročniške
ga in oglasnega oddelka je: Kranj 
475. 

Iščemo nabiralca naročnikov in 
prodajalce (kolporterje) za polted-
nik »Glas Gorenjske«. Plačamo do
bro provizijo. Zahtevajte naša na
vodila. 

Dva kl jučka za motorno kolo 
»Vespa« izgubljena na poti od 
stavbe okraja do sedeža občine 
Kranj , vrnite proti nagradi na na
slov: ing. Vozel j , Jesenice, Tavčar
jeva 7. 1691 

Prodam šivalni stroj »Singer« z 
dolgim čolničkom. Cena 20.000 di 
narjev. Naslov v oglasnem oddel
ku. 1692 

Prodam nov 601 kotel za žga-
njekuho. Naslov v oglasnem od
delku. 1693 

Prodam 2 postelji iz mehkega le
sa. Benedikova 13, Kranj (Straži-
šče). 1694 

Prodam štedilnik desni, vzidl j iv 
in e lektr ični š tedilnik. Huje 33, 
Kranj . 1695 

Otroško posteljico (skoraj novo) 
„ mrežo in žimnico ugodno pro
dam. Naslov v ogl. odd. 1696 

Prodam avtomobil na tri kolesa 
»Messerschmid« brezhiben, pokrit, 
registriran za 3 osebe. Naslov v 
oglasnem oddelku. 1697 

Prodam hruške (tepke). Naslov v 
oglasnem oddelku. 1698 

Za hišni vodovod prodam kom
pletno elektr ično črpalko. Kranj, 
Gorenjesavska 25. 1699 

Race č is tokrvne prodam. Naslov 
v oglasnem oddelku. 1700 

Prodam moped »Tomos - Puch« 
z prevoženimi 6000 km. Praše 26. 

1701 
Prodam 2 motorna kolesa Puch 

- SGS 250 ccm in motorno kolo 
SVS 175 ccm. Perko Friderik, Tr
žič, Zal i rovt 5. 1702 

Kupim v Kranju zazidljivo par
celo ali vrt v okol ici vodovod
nega stolpa, kopal išča ali bližnji 
okol ic i . Plačam dobro. Ponudbe 
poslati v oglasni oddelek pod 
»Parcela«. 1703 

Kupim v Kranju al i v bližnji 
okol ici 1 stanovanjsko hišo, lahko 
tudi nedograjeno. Ponudbe poslati 
v oglasni oddelek pod »Stanovanj
ska hiša«. 1704 

Kupim srednje veliko posestvo 
na Gorenjskem, po možnosti v 
okolici Kranja. 1705 

Sprejmem tudi preuži tkar ja . Po-
izve se v oglasnem oddelku. 1706 

Iščemo kvalificirano kuharico — 
plača po tarifnem pravilniku, sam
sko — stanovanje preskrbljeno, 
nastop službe 15. oktobra al i po 
dogovoru. 1707 

Sprejmemo žensko za admini
strativno delo po 4 ure na dan v 
dopoldanskem času. Nastop službe 
takoj. »Pleskarstvo« Kranj, Koro
ška 23. 1708 

Preklicujem kot neresnične svo
je izjave, k i sem jih glede Vogrina 
Adolfa, strojnega tehnika iz Lesc 

št. 66- podal v svoji prijavi D i 
sciplinskemu sodišču tovarne »Ple
tenina« v Kranju z dne 8. 11. 1957, 
v kateri sem Vogrina Adolfa ob
dolžil tatvin raznih predmetov, 
odnosno nagovarjanja k tatvinam. 
Košenina Peter. 1709 

Oddam sobo dekletu. Ostalo po 
dogovoru. Naslov v oglasnem od
delku. 1710 

Dom »Janeza Porente« v 
Kranjski gori sprejme takoj za
nesljivega, poštenega fanta za 
vsa hišna dela. Zaposlitev stal
na. Oskrba v domu. 

Študentka sprejme kakršno 
koli honorarno delo ali instruira 
nižješolca. Naslov v oglasnem 
oddelku. 

Prodam novo krilno črpalko 
št. 5 (fligel pumpo) za vodo. — 
Cena ugodna. Naslov v oglas
nem oddelku. 1711 

Na Jesenicah, blizu gimnazije, 
iščem preprosto hrano — samo 
opoldan. — Ponudbe oddati v 
oglasni oddelek pod »Jeterna 
dieta«. 1711 

Gozdni obrat Jezersko v Ko
kri proda konja, starega 5 let, 
sposobnega za tovorne vožnje. 
Prodaja se vrši dne 8. okt. 1958 
ob 9. uri v Zg. Kokri št. 68. — 
Prednost nakupa imajo državna 
podjetja. 1712 

Soliden starejši uslužbenec 
išče sobo v Kranju. Nudim last
no perilo, tudi dobro plačam. — 
Ponudbe oddati v oglasni odde
lek pod »Soba«. 1713 

Sobo prazno išče mati z otro
kom za dobo 1 leta. Dam na
grado 5000 din. Informacije do
bite v »Gorenjski oblačilniei«, 
Kranj, Tavčarjeva 45. 1714 

OBJAVA 
Na podlagi sklepa ObLO Kranj 

in določil 14. člena Zakona o ur
banističnih projektih (Ur. list 
FLRJ , št. 22/127-58) je osnutek 
programa urbanistične ureditve 
prostora ob desnem bregu Save 
med tovarnama Tiskanina in 
Planika razgrnjen na javni vpo
gled v času od 22. septembra do 
22. decembra 1958 in to: 

Pregledna karta je razstavlje
na v izložbi trgovine Merkur. — 
Osnutek programa z opisi je 
razgrnjen v prostorih Zavoda za 
Stanovanjsko in komunal, grad
njo v Tavčarjevi ulici 41/11, in 
sicer vsak delavnik od 7. do 12. 
ure, kjer je na razpolago tudi 
knjiga pripomb. 

Ustmene obrazložitve progra
ma interesenti lahko dobijo vsak 
ponedeljek, sredo in petek od 
10. do 12. ure. 

Prosimo organizacije, urade, 
ustanove in druge interesente, 
da si program ogledajo in k 
istemu stavijo eventuelne pr i 
pombe. 

RAZPIS 
Razpisna komisija pri Okraj

nem sodišču v Kranju razpisuje 
1 mesto strojepiske 

Pogoji: Dovršena nižja gimna
zija ter popolno obvladanje 
strojepisja. Kandidati, ki se bo-
strojepisnega izpita, bodo mo
do prijavili, pa doslej nimajo 
rali opraviti za sprejem v služ
bo preizkusni izpit. 
• Plača po Zakonu o javnih 
uslužbencih. 

S seje upravnega odbora Okrajne obrtne zbornice 

Prošnje, kolekovane s 30 din 
in življenjepis ter spričevalo o 
strokovni izobrazbi je vložiti 
najkasneje do 31. oktobra 1958. 

Razpisna komisija 

OBJAVA 
S takojšnjo veljavnostjo uki

njamo sezonske proge: Jesenice 
—Poreč, Lesce—Draga, Jeseni
ce—Bled, Brezje—Bled. 

»TRANSTURIST«, Šk. Loka 

Z A H V A L A 
Ob nenadomestljivi izgubi moje

ga ljubega moža in skrbnega oče
ta 

J A K O B A PODBEVŠKA 

iz Bohinjske Bistrice, železničarja 
v pokoju, se iskreno zahvaljujem 
vsem sorodnikom, prijateljem, 
znancem in železničarjem za nji
hovo številno udeležbo na njego
v i prezgodnji zadnji poti ter vsem, 
k i so nam ob bridki izgubi naše
ga dragega očeta kakor kol i po
magali, ga v bolezni obiskovali, z 
nami sočustvoval i , nam pismeno 
ali ustno izrazil i sožalje. Zahva
ljujem se posebno dr. Hribarju, 
pevcem in duhovščini . Iz vsega sr
ca se zahvaljuje žena Mari ja Pod-
bevšek, sin Jakob z družino, vnu
kinja Minka z družino, sestra Fran
ca z možem, vnuki in ostalo so
rodstvo. 

Boh. Bistrica, 23. 9. 1958. 

II u 
Kako izpolnjujejo obrtna podjetja svoje obveznosti 

Na seji Upravnega odbora Okraj
ne obrtne zbornice, k i je bila pre
tekli torek, so se pogovorili o 
nekaterih težavah obrtne dejavno
sti. Način poslovanja in še zlasti 
sedanji davčni sistem, kot so ugo
tovi l i , ne stimulira pravilno po
sameznih obrtnikov, da bi vzgajali 
mlad kader oziroma bi svoje s i 
nove uvajali v poklice, kot je bi
la zmeraj tradicija. V nekaterih 
primerih je zasebni obrtnik zain
teresiran, da najame vajenca ozi
roma pomočnika od drugje in ne 
iz svoje družine. 

Hkrat i so ugotavljali tudi teža
ve pri ustanavljanju novih obrtnih 
delavnic oziroma v razvoju obrt
ne dejavnosti sploh. Petletni per
spektivni plan določa, da se mo
ra do leta 1961 (v primerjavi z le
tom 1956) povečat i vrednost pro
izvodnje v obrti za 20 %, in sicer 
predvsem v us lužnostnem sektorju. 
Narodni dohodek naj bi se po
večal za 48 %, š tevi lo zaposlenih 
pa za 14,7 %. 

V letošnjem prvem polletju je 
obrt v celoti dosegla 54,5 %, se 
pravi nad polovico letnega dohod

ka kot je predviden v planu. Naj
višje je b i l presežen dohodek 
obrtnih podjetij v gorenjevaški 
občini, kjer so v I. polletju že 
presegli celoletni plan za 5,4 %• 
Seveda je to posledica tega, da 
so upoš tevane tri osamosvojene 
delavnice, k i v prejšnjem planu 
niso bile zajete. Obrtno podjetje 
Remont v Cerkljah pa, kljub te
mu, da izkazuje za 2 milijona di
narjev nedovršene proizvodnje, je 
hudo pod postavljenim planom ta
ko da je obrt v celoti dosegla sa
mo 30 % letnega plana. 

Kljub temu pa je za marsikate
ro stroko še sporno, če bo dosegi« 
predvideno proizvodnjo. Predvsem 
uslužnostna obrt, k i je prebival
cem zelo potrebna. Ljudski odbori 
nimajo dovolj sredstev, da bi pod
prli ustanavljanje potrebnih de
lavnic, 

Končno so na seji upravnega 
odbora ugotovili , da je obrtna de
javnost kljub vsemu le izpolnil« 
svoje obveznosti v prvem pollet
ju in da so pogoji v drugem po*" 
letju razmeroma še ugodnejši . 

K. M-

Pekarna naj služi 
večini! 

Gospodarska poslovna zveza Kranj vabi na slovesno 
otvoritev skladišča za semenski krompir in na otvoritev 
živinorejske sejemske dvorane, ki bo 11. oktobra ob 8. uri 
v Naklem pri Kranju. 

Kmetijske zadruge, kmetijska posestva, zadružniki, 
vabimo vas tudi na sejem plemenske živine. Naprodaj 
bodo kvalitetni, plemenski biki in krave. Istočasno bo tudi 
sejem za semenski, jedilni in industrijski krompir ter 
sadje. 

Sindikati, podjetja, preskrbite svojim članom kvalitet
no sadje in krompir za ozimnico. Gospodarska poslovna 
zveza bo na sejmišču 11. in 12. oktobra sklepala pogodbe 
za omenjene pridelke. 

OBVESTILO IN O P O Z O R I L O ! 
»Komunalni servis« Kranj obvešča lastnike grobov, da 

bomo sprejemali naroči la za jesensko ureditev grobov do 
15. oktobra 1958. Na zalogi imamo tudi zadostne količine be
lega peska za peskanje grobov. 

Lastnike grobov, s tanujoče izven mesta Kranja obveščamo, 
kakor tudi vse ostale, k i še do danes kljub obvestilom niso 
poravnali najemnine grobov na pokopal išču v Kranju in v 
Stražišču, da to store najkasneje do 31. decembra t. 1., ter, 
da grobe v redu vzdržujejo. V nasprotnem primeru bo uprava 
podjetja neplačane in zapuščene grobove oddala drugim inte
resentom. 

Ponovno opozarjamo vse one, k i se kljub obvestilu v »Gla
su Gorenjske« še do danes niso jav i l i pri upravi podjetja s 
potrdili o plačani najemnini grobov (zaradi revizije), da to 
store najkasneje do 31. decembra 1958. 

Vsa ostala pojasnila lahko dobite pri upravi podjetja v 
Kranju, Mladinska ulica št. 1 — telefon št. 380. 

»KOMUNALNI SERVIS«, K R A N J 

»STORZlC«, K R A N J : 3. in 4. ok
tobra ob 16., 18. in 20. ur i ame
riški barvni cinemascope film 
»BELO PERO«. 4. oktobra ob 22. 
uri premiera ital. filma »ŽELEZ
NIČAR«. 5. oktobra ob 9. uri 
matineja amer. barv. filma »VE
SELO IZKRCEVANJE« — vstop
nina 30 din; ob 10.30 in 21. uri 
ainer. barv. cinemascope film 
»TRIJE N O V C l C l V V O D N J A 
KU«, ob 13. uri amer. barv. film 
»BEAU BRUMMELL«, ob 15., 17. 
in 19. uri amer. barv. cinemasco
pe film »BELO PERO« — zadnjič. 

»TRIGLAV«, P R I M S K O V O : 4. ok
tobra ob 19.30 uri amer. barvni 
cinemascope film »TRIJE N O V -
C l C l V VODNJAKU«, 5. okto
bra ob 17. in 19. uri amer. barv. 
film »BEAU BRUMMELL«. 

»SVOBODA«, STRAZIŠCE: 4. ok
tobra ob 18. in 20. uri ameriški 
barv. film »BEAU BRUMMELL«, 
5. oktobra ob 10. uri matineja 
amer. barv. filma »VESELO IZ
KRCEVANJE« — vstopnina 30 
dinarjev, ob 15., 17. in 19. uri 
amer. barv. cinemascope film 
»TRIJE N O V C l C l V V O D N J A 
KU«. 

N A K L O : 4 .oktobra ob 20. uri 
amer. barv. film »VESELO IZ
KRCEVANJE«. 5. oktobra ob 15. 
uri amer. barv. film »VESELO IZ
KRCEVANJE«, ob 17. in 19. uri 
ital. film »ŽELEZNIČAR«. 

»RADIO«, JESENICE: 4. oktobra 
ob 16. uri franc. film »ONSTRAN 
GOZDA«, ob 18. in 20. uri ame
riški barv., cinem. film »MISTER 
ROBERTS«. 5. oktobra ob 16., 
18. in 20. uri amer. barv. cinem. 
film »MISTER ROBERTS«, ob 10. 
uri dopoldan matineja mladin
skega filma. 6. oktobra ob 18. 
in 20. uri amer. barv. cinem. 
film »MISTER ROBERTS«. 

»PLAVŽ«, JESENICE: 4. oktobra 
ob 18. in 20. uri ter 5. oktobra 
ob 16., 18. in 20. uri avstrijski 
barvni film »NOC V BENET
KAH«. 5. oktobra ob 10.30 uri 
matineja mladinskega filma. 6 
oktobra zaprto. 

ŽIROVNICA: 4. oktobra ob 20. 
uri ter 5. oktobra ob 16. in 20. 
uri amer. film »MOJ VNUČEK«. 

D O V J E : 4. oktobra ob 20. uri ter 
5. oktobra ob 19. uri indijski 
film »AVARA«. 

BLED: 3. in 4. oktobra ameriški 
barvni film »ZGODBA O JOLSO-
NU« — ob 17. in 20. ur i . 5. in 
6. oktobra jugoslovanski film 
»CESTA D O L G A LETO DNI« -
6. oktobra ob 17. in 20. uri. 

R A D O V L J I C A : 3. in 4.. oktobra ob 
20. uri ter 5. oktobra ob 15.30, 
17.30 in 20. uri francoski barvni 
wistavision film »PUSTOLOV-* 
ŠCINE A R Z E N A LUPINA«. 

»SORA«, S K O F J A L O K A : 3. in 5. 
oktobra mehiški film »MIDVA«. 

L J U B N O : 4. in 5. oktobra ameri
ški barvni film »LJUBIM M E L -
INA« — v soboto ob 20. uri , v 
nedeljo ob 16. in 18. uri . 

»KRVAVC«, C E R K L J E : 4. in 5. 
oktobra amer. barv. film »NO
C O J B O M O PELI«. Predstave v 
soboto ob 20. uri , v nedeljo ob 
16. in 19. u r i . 

D U P L I C A , K A M N I K : 4 in 5. ok
tobra amer. barv. film »LJU
B I M C A D I V J E G A ZAPADA«. 

N E S R E Č E 
AVTOBUS V KONJE 

V sredo zvečer je V. B. vodil 
par konj po cesti iz Kranja pro
ti Naklem. V bližini vasi Pivka 
ga je prehiteval avtobus »Trans-
turista«. Prav v istem času je z 
nasprotne strani pripeljal drugi 
avto in z nezaslonjenimi žaro
meti zaslepil konje. 

Morda zaradi izogibanja pred 
srečajočim vozilom, morda zara
di nepreglednosti je avtobus za-
vozil v konje. Enega konja z 
zlomljeno hrbtenico so morali 
dati v zakol. ' 

Obveščamo vse tiste na
ročnike izven Gorenjske, k i 
so pred kratkim dobili po
ložnice za plačilo naročnine 
in nam isto še niso porav
nali, da j im bomo poltednik 
brez predhodnega opomina 
ustavili, če nam do 15. ok
tobra ne pošljejo denarja. 

V »Glasu Gorenjske« z dne 
29. septembra 1958 je bil ob
javljen članek pod naslovom 
»S starimi stroji ne gre«, ki go
vori o zboru volivcev terenov 
Ukova, Sava in Groblje na Jese
nicah. Ob tej priložnosti so vo
livci kritizirali sklep pekarne, 
da od 1. oktobra dalje ne bo 
pekla prinesenega kruha. Vo
livci so zahtevali, naj pekarna 
svoj sklep prekliče. — V nada
ljevanju bomo posredovali od
govor pekarne v skrajšani obli
ki. 

Poslovanje Parne pekarne Je
senice je naletelo na nekatere 
težave, o katerih je delavski 
svet podjetja razpravljal tudi 
na svoji seji. Semkaj sodijo pre
skrba prebivalstva s kruhom, 
nočno delo pekov in usposab
ljanje strokovnega kadra. Raz
prava je privedla do sklepa, da 
bo treba reorganizirati, pred
vsem pa ukiniti usluge (peko 
kruha strankam). Ta namreč 
ogroža oskrbovanje večine po
trošnikov, ki kupujejo kruh ne
posredno v pekarni. 

Analiza je pokazala, da oskr
buje pekarna s kruhom in peci
vom najmanj 10.000 prebivalcev, 
predvsem takih, ki ne pečejo 
kruha doma. Neprimerno manj 
je ostalih prebivalcev — okrog 
1.000 ali približno 300 družin — 
ki prinašajo kruh v peko. Tej 
manjšini je podjetje skušalo 

K občinskemu prazniku 
občine Cerklje 

čestitajo vsem delovnim kolektivom 
in vsemu prebivalstvu 

OBČINSKI L J U D S K I O D B O R 
IN V S E M N O Ž I Č N E O R G A N I Z A C I J E 

Tržni pregled 
Jesenice 

fižol 
krma za kokoši 
koruza 
proso 
ješprenj in kaša 
oves 
paprika 55—70 
paradižnik 
čebula 5 5 
česen IGO 
kumare 
kumarice 
sladko zelje 
salata endivija 
rdeča pesa 
cvetača 
špinača 
lisičke . . 
korenček 
peteršilj 
koleraba 40 
jabolka 28—30 
hruške 40 
slive 
grozdje 90 
krompir 13 
sir 
jajca 
surovo maslo 

Kranj 
70 

30 
30 
60 
42 

50 

40 
40 
40 
70—80 
25 
50 
25—35 
60—80 
10—20 
10—12 
50 
15—20 
40—50 
25 
50—60 
20 
30 
30 
10 
10 
15—20 
15—30 
40—45 
30-100 

9—12 
90 
20—23 
40—480 

K a m n i k 
60 
40 
45 
45 
80 
25 
50—60 
40 
80 
160 
12 
50 
20 
50 
25 
100 
100 
30 
10 
10 
45 
20 
20—40 
54 
100 
10 
10 
22 

400—480 

doslej ustreči s tem, da je pe* 
klo kruh vsak dan od 11. <j° 
18. ure. S tem je seveda pod
jetje izgubilo 7 dragocenih u_r> 
ki bi jih sicer lahko uporabilo 

,za izdelovanje lastnih proizvo
dov. Zaradi takšnega delovnega 
razporeda je moralo podjetje 
skoraj ves lastni proizvod iz-
delati v nočnem času; ta pa 3e 

bil prepičlo odmerjen, da bi lah" 
ko kril potrebe potrošnikov. T° 
je bil tudi vzrok, da so potroš
niki pogosto ostajali brez kruha. 

Takšno obratovanje je nala
galo večini delavcev pekarne 
stalno nočno delo, s čemer so 
bile preobremenjene tudi obrat
ne kapacitete, medtem ko so 
bile le-te v dnevnem času bolj 
ali manj neizkoriščene. Razen 
tega je stalno nočno delo brez 
izmen po zakonu prepovedano. 
Ta način poslovanja onemogo
ča tudi vzgojo kadra, kajti va
jencem in mladini, ki ni dopol
nila 18 let, je nočno delo pre' 
povedano. Da se izogne škodi, 
ki bi jo uteqnila utrpeti potroš
nik in podjetje, je bil delavski 
svet prisiljen izvršiti reoraani-
zacijo dela predvsem v občo ko
rist večine potrošnikov, ki so v 

celoti odvisni od podjetja. 

Sklepa zbora volivcev podjet
je ne more upoštevati že zato, 
ker ni proučil možnosti pekar
ne in potreb vsega prebivalstva-
Pri upoštevanju želja, ki jih i e 

izrekel zbor volivcev, bi bil veS 
nadaljnji razvoj podjetja ogro
žen. To bi preprečilo tudi dotok 
novega kadra v pekarsko stro
ko. Menimo, da s tem ukrepom 
ne bomo prizadeli prav rrkoaaf 
in da nam bo ta ukrep sprost" 
organizacijo dela; vsekakor Pa 

bomo skušali najti način, da bo' 
mo zadovoljili tudi tiste prebi
valce, ki ne kupujejo kruha ne
posredno pri našem podjetju. 

Delavski svet 

Na Jesenicah žemlj* 
dinar dražje? 

Na Jesenicah se je v sred' 
popoldne sestal aktiv komuni
stov Jesenic in aktiv sindikalni!1 

odborov jeseniške Železarne te 
proučil razpoloženje ljudi o D 

izidu novih predpisov o podra
žitvi nekaterih artiklov. Sestan
ka se je udeležil tudi podoređ" 
sednik OLO tov. Sveto Kobal. 

Na Jesenicah je bilo precej 
negodovanja in kritike pred
vsem zato, ker ljudje niso P 0 ' 
znali ozadja novih ukrepov. 7" 
Podpredsednik Okrajnega U 1 1 " ' 
skaga odbora tov. Kobal je na 
sestanku objasnil bistvo novi 
predpisov in to podprl z n>^a' 
terimi podatki. Med drugim ie 

navedel, da so se plače delav
cev in uslužbencev v kranjskem 
okraju z upoštevanjem nove za
poslene delovne sile povečala v 

prvem polletju za 19 %. Doho"' 
ki kmečkega prebivalstva pa j* , 
porasli v istem razdobju za 3* 
odstotkov, čeprav bodo najv e 

prejeli šele sedaj, ko bodo vno v ' 
čili letošnji pridelek. 

Veliko kritike pa je bilo m 
račun neupravičene podražit 
žemelj. Male žemlje so se 
Jesenicah podražile za dinar P 
kosu, velike pa za dva. Upt ' a . 
nik pekarne se je sicer ° P r a ^ 
čeval, da ni bil čisto na jasn^i j• 
kako bo z novimi cenami. p o \ 
diil je tudi, da so žemlje za d 

kagram težje od prejšnjih, to«; 
to je bil zelo jalov izgovor, K ' 
so mu navzoči dokazali, da se £ 
po njegovem računu podre**'. 
moka za skoraj 100 dinarjev P 
kilogramu. 
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GUui Gorenjske 

S seje upravnega odbora Prešernove družbe za kranjsko občino 

m BRANIMO SE TISKANE BESEDE! 
Nedvomno je knjiga tista naj-

prožncjša oblika izobraževanja, ki 
lahko prodre tudi v predele, kjer 
so ostale oblike prosvetljevanja s 
svojimi specifičnimi zahtevami že 
od vsega začetka obsojene na ne
uspeh. Tu so mišljeni predvsem 
odročnejši kraji z redkejšo nase
ljenostjo. Iz te prve ugotovitve pa 
se poraja nova misel: tiskana be
seda, ki naj vzgaja in uči široke 
množice, je namreč še vedno pre
draga, da bi se mogla razširiti v 

zaželenem obsegu. Knjiga pomeni 
za marsikoga pravcato razkošje, 
ki si ga vsakdo ne more privošči
ti. Ta pojav skušajo omiliti mno
ge občinske in vaške knjižnice. 
Zaradi siromašnega knjižnega za
klada zlasti manjših podeželskih 
knjižnic, ki jim pičlo odmerjena 
sredstva ne obetajo posebno 
vzpodbudne prihodnosti, je treba 
poiskati pot, ki bo posredovala 
tiskano besedo vsem državljanom. 
Vrzeli, ki jih puščata knjižničar-

Brez odmora v novo 
sezono 

Čeprav je Svoboda »France Pre
šeren« v Žirovnici, s sedežem na 
Greznici, ena najmlajših Svobod na 
Gorenjskem, sodi med najmarlji-
yeljša kulturno - prosvetna dru
štva. Da je temu tako, utegne bi t i 
vzrok predvsem v (Strukturi dru
štvenega članstva; gledališko dru
ž n o , godbo na pihala in pevski 
*bor tvorijo v ve l i k i večini mla
dinci in mladinke. 

V lanski sezoni je pokazala 
največje uspehe gledališka druži-
B a . k i je uprizorila pet premier s 
Petnajstimi ponovitvami. Tudi le-
t o s je igralska družina najživah-
n e J š a ; kl jub letnemu času, k i je 
vse prej kot primeren za kulturno-
Prosvetno delo, je že naštudira la 

otroško pravl j ično igro »Pehta«; 
uprizoritev je uspela. Študirajo pa 
že drugo delo — Nušičevo »Sum
lj ivo osebo«. Predvsem je zanimi
vo, da je to najmlajše podeželsko 
društvo že pričelo z delom, med
tem ko ise večina »Svobod« in pro
svetnih društev šele počasi prebu
ja. Člani d ruš tva tudi poleti niso 
sedeli kr ižem rok. Napeljali so 
vodovod v Dom na Breznici, dvig
ni l i balkon in popravili stole. 
Vsega so opravili okoli 600 pro
stovoljnih ur. Želeti je, da bi tudi 
godba na pihala in pevski zbor, 
k i letos še nista pokazala posebne 
delovne vneme, zaživela podobno 
kot igralska družina. 

ska dejavnost in knjigarne s pre
dragimi knjigami, naj bi zapolni
le s cenenim in dobrim čtivom 
knjižne založbe, predvsem Prešer
nova družba, Kmečka knjiga in 
Mohorjeva družba. 

Analiza pred časom je pokaza
la, da je našla Prešernova družba 
v primerjavi z ostalima dvema 
založbama med gorenjskim pre
bivalstvom najmanj naročnikov. 
Razširjenost posameznih založb 
izražena v odstotkih, je naslednja: 
Prešernova družba zajema 11 % 
vseh gorenjskih gospodinjstev, 
Kmečka knjiga 13 %>, medtem ko 
zavzema Mohorjeva družba s 27°/o 
prvo mesto. 

Pojav, da so našle knjige Pre
šernove družbe med gorenjskim 
prebivalstvom najmanj naročni
kov, je bil povod, da je Občinski 
odbor SZDL Kranj sklical v to
rek, 30. septembra sejo upravnega 
odbora Prešernove družbe. Ugoto
vili so, da je bilo v kranjski ob
čini pred nekaj leti še 2.805 na
ročnikov; število je zatem padalo 
iz leta v leto, dokler se ni litos 
ustavilo pri 1.686 naročnikih. Vse
kakor nespodbudno dejstvo zlasti 
v času, ko posvečamo izobraževa
nju ljudi največjo pozornost. Ob 
tej priložnosti je odbor proučil 
vzroke, ki so krive upadanja član
stva. Krivdo nosijo predvsem po
verjeniki na terenu, ki so svoje 
dolžnosti opravljali mlačno, ali pa 
so jih docela zanemarili. Del kriv

de bremeni tudi upravni odbor, ki 
je delo poverjenikov močno zane
maril. 

Ob tej priložnosti je odbor 
sklenil dejavnost na terenu poži
viti z novimi poverjeniki zlasti v 
krajih, kjer poverjenikov doslej ni 
bilo, ali pa sedanje poverjenike, 
ki svoje dolžnosti niso dobro 
opravljali, zamenjati s svežimi 
močmi. Tudi upravni odbor so 
sklenili okrepiti z novimi člani. 

Naslednja naloga, ki so si jo 
zadali: do 31. oktobra letos bodo 
skušali število naročnikov knjig 
Prešernove družbe povečati za 
700. S tem bo doseženo lansko 
število, ko je imela Prešernova 
družba 2.386 naročnikov. 

Kaj obeta letošnja knjižna zbir
ka Prešernove družbe? Sedem 
knjig za 600 dinarjev. 

Nadejamo se lahko, da bo na
šla cenena in kvalitetna zbirka 
Prešernove družbe ob ustrezni 
propagandi naročnike in zveste 
bralce širom po občini. S. Š. 

O B Z I R N A VLAČUGA 
je francosko črno - beli film, 
k i so ga posneli po Sartrovem 
romanu La P . . . respectuese. 
Tendenca filma je: pogumna 
obsodba rasne diskriminacije in 
družbe, k i na najbrezobzirnejše 
načine tepta osnovne pravice 
temnopoltega prebivastva. Mo
tiv rasne diskriminacije sproži 
konflikt, k i služi avtorju za 
razmišljanje o etičnih in mo
ralnih normah vladajočih kro
gov. Le-te primerja celo z 
ljudmi, k i j ih je življenje pah
nilo na dno in k i jim tako radi 
oči tamo etiko in moralo. Avtor 
je v primerjavi teh etičnih in 
moralnih skrajnosti brezobzi
ren, jasen in strog sodnik. V 
tej primerjavi pa se poraja še 
ena misel: vprašanje krivde in 
vesti. Odlično dramaturško 
gradnjo in porast dogajanja je 
režiser zelo spretno prepletel z 
lovom na črnca, in s pronica
njem v njegovo osebno tragi
ko, kar daje filmu močno di
namiko in neposrednost. Raz
burl j ivi prizori nimajo prizvo
ka cenenih kriminalk. Brez za
drege lahko trdimo, da sta do
bila roman in istoimensko odr

sko delo filmsko realizacijo, k i 
j ima ne dela sramote. — Film 
je zlasti aktualen v zadnjih ča
sih, ko se je v Litle Rocku ia 
po nekaterih krajih Angli je 
rasna diskriminacija razplamte
la z novimi močmi. 

Ž E L E Z N I Č A R 

Osnovna vrednota italijan
skega filma Železničar je v ne-
potvorjenem izrezu iz vsakda
njega življenja. Pripoved je 
pretresljiva, polna spoznanj in 
resnic; govori o svetu prevar, 
laži in hkrati tolaži ter v l iva 
vero v boljšo prihodnost. Ne 
moremo ovreči neorealizma, k i 
mu je režiser Pietro Germi to 
pot nevsiljivo nadel optimistič
no preobleko. Čeprav režijska 
plat ne odkriva nobenih po
sebnih prijemov, s katerimi se 
ne bi že srečali , skoraj ne naj
demo izraza, s katerim bi lah
ko pravično ocenili režijo. 
Brez pretiravanja — režija je 
izredna, skorajda neponovlji
va. Isto velja tudi za kreacijo 
Železničarja Marcocija, k i je 
dobil v ostalih igralcih močno 
oporo. Filma ne kaže zamuditi. 

aa 

Z etnografske razstave v Kranja 

O delu knjižnice o Mejsfrani 

MALO DENARJA -
MALO KNJIG 

Knjižnica v Mojstrani ima po 
°smih let ih življenja še vedno sa-
Dio 1059 knjig. Ob <tem se je na 
Vsak način vredno zamisliti , kajti 
Radnja leta število knjig tako po-
c as i narašča, da lahko govorimo 
0 stagnaciji, o življenju na mrtvi 
točki. Kje so vzroki za tako sta
nje? 

Pravni lastnik in ustanovitelj 
knjižnice je Planinsko društvo 
^ovje-Mojstrana. Primeri, da bi se 
Planinsko druš tvo ukvarjalo s 
knjižničarsko dejavnostjo, so prav 
gotovo redki, vendar je vprašanje , 
C e bi Mojstrana sploh imela knjiž
i c o , če se ne bi PD zavzelo zanjo. 
P° svojih najboljših močeh je tudi 
skrbelo za njen razvoj, vendar je 
r azumljivo, da neko planinsko dru-
f*vo že zaradi svoje specifične de
lavnosti ne more posvetiti ljudpki 
knjižnici tiste pozornosti, k i bi jo 
* a s luži la . Društvo je oskrbelo pri-
P ravno in prakt ično knjižno omaro, 
t u d i z 'dotacijami (okrog 10.000 din 

je podpiralo knjižnico, toda 
*° ni vse, kar knjižnica potrebuje, 
zadnji čas je knjižnico podprl tudi 
° b L O Jesenice (1957. leta s 30.000 
^'n). Nobenega dvoma ni , da je za 
**st knj ižnice, k i je doslej živela 
c i s t o samorastniško, potrebna ne le 
s t a lna in znatno večja materialna 
Pomoč ObLO, temveč tudi patro
nat sveta za knjižnice pri ObLO 
Jesenice. Le-ta se bo le moral po-
C a s i pobrigati za njen status: z 
Ustnimi dohodki knjižnica še zda-
, e č ne krije niti režijskih s t roškov 

nina 12.369 d i n ; če bi morali s tem 
denarjem k r i t i izdatke za luč, lo
kal dn kurjavo — vse to gre nam
reč na račun druš tva , potem knjiž
nica ni t i po l leta ne b i mogla de
lovati), dvostranska dotacija pa 
položaj le še bolj zamegluje. 

Pogled na knjige n i najmikav-
nejši. Ščitni ovitki , k i so običajno 
že po prvem branju natrgani al i 
celo razcefrani, kvarijo zunanji 
videz knjig, zato bi j ih bilo bolje 
odstraniti. Zato pa so kartoteke in 
seznami lepo urejeni; še bolj pre
seneča ažurna statistika. 

Nekaterih problemov pa le ne 
gre prezreti: Knjižnica zaradi ne
stalnih podpor ni naročena niti na 
eno revijo, celo ne na »Knjigo 58«. 
Prepričan sem, da bi bi l obisk več
j i , če bi obiskovalci lahko mimo
grede prelistali še Tovariša , Ljud
sko tehniko, Planinski vestnik (!), 
morda Naše razglede, Fi lm itd. V e 
činoma si knjige izposoja šolska 
in doraščajoča mladina. Zal ima 
knjižničar za te ljudi le majhno 
izbiro: 'približno 2 0 % vseh knjig 
sodi v mladinsko literaturo. Nobe
ne mladinske knjižne zbirke niso 
naročil i , kakor bele vrane so redke 
izdaje Globusa ali Zlate ptice (iz 
zbirke Kondor sploh ni nobenega 
zvezka). Samo en primer: 11. fsep-
tembra so izposodili 20 knjig (se
zona se pač šele začenja) , od tega 
9 mladinskih; mod 17 obiskovalci 

pa je bilo kar 16 otrok in mladink 
ter mladincev! In le-ti potem jem
ljejo Ženske in menihe, V i a malo, 
Kraljevega viteza, Lov za mili joni , 
Sužnje itd. Zato pa leže zvezki 
najnovejše izdaje Cankarja še po
polnoma nedotaknjeni. 

Ob večjem in raznovrs tnejšem 
izboru b i bilo med 324 vpisanimi 
bralci skoraj gotovo več kot 100 
rednih, kol ikor j ih je zdaj; pa tudi 
teh ne kaže zanemarjati, saj se j ih 
v malo sobico vsak teden nagnete 
po 40 do 50. To pomeni, da b i se 
morale za knjižnico, edino kultur
no ustanovo v vasi, k i dela leto 
in dan, zavzeti tudi druge organi
zacije, predvsem SZDL, in jo ispra
vi t i v prostor, k i b i ustrezal nje
nemu namenu in kjer b i sčasoma 
lahko razvi l i tudi pionirsko knjiž
nico s krožki . 

Za knjižnico in njen nadaljnji 
razvoj bi bilo vsekakor koristno, 
če bi se osamosvojila. V tem pri
meru bi skrb zanjo prevzel občinski 
organ za knjižnice; s tem bi po
stale dotacije znatno večje, kot so 
bile doklej. Stanje v ostalih knjiž
nicah po dolini , k i že nekaj let 
delajo popolnoma samostojno, ka
že, da je tak način dela uspešne j 
ši. Rivalstvo ob vprašanju, čigava 
je knjižnica, je — milo rečeno — 
neodgovorno početje; njen vzviše
ni namen bi moral vsa trenja po
tisniti ob stran. J . S. 

Pred kratkim je etnografski oddelek Mestnega muzeja v Kran ju priredil v zgornjih prostorih 
Prešernove hiše etnografsko razstavo predmetov materialne kulture iz okolice Bleda in Ljubnega. 

Razstava bo odprta do 20. oktobra. — N a s l ik i : detajl z razstave. 

KONCERTNA SEZONA 
NA JESENICAH 
SLABO OBETA 

Medtem ko se gledališki dejav
nosti na Jesenicah obeta bogata 
sezona, je vprašanje koncertne 
sezone še vedno nerešeno. Kon
certna poslovalnica je sicer že 
razmišljala o repertoarnem pro
gramu, k i bi ga uresniči la s po-

^ v lotu 1957 je znašala izposojeva 

Pred komornim 
večerom 

Umetniške besede 
v Kranju 

V ponedeljek, 6. oktobra bo član 
slovenskega Ljudskega gledališča 
*~eUo, Marjan Dolinar priredil ob 

uri v Prešernovem gledališču 
*°niorni večer umetniške besede. 
Marjan Dolinar našemu gledal iške
mu občinstvu ni neznan, saj se je 

e Pred tem večkra t predstavil z 
skimi večer i . 

Tokrat bomo prisluhnili proznim 
s l ' k am »Beli azil« iz opusa svoje-
V r s ' n e g a slovenskega impresioni-
JJlfcnega pisatelja Slavka Gruma. 
^°«norni večer umetniške besede 
"am bo razkril nekatere nove po-
t e ze v literarnem profilu tega pre
v r t a j umrlega pisatelja, čigar 
l"netnostna stremljenja so našla v 
^'•»venski literaturi ustrezno mesto 

po vojni . S. 

NOVICE S KNJIŽNE 
POLICE 

v . 

ŠTIRI N O V E K N J I G E 
ZALOŽBE OBZORJA« 

Med novimi izdajami mari
borske založbe »Obzorja« bo
mo to pot zabeležili dve lepo
slovni in dve poučni knjigi. 

Prvi dve sta, izvirni roman 
domačega pisatelja in prevod 
iz nemščine. Domače delo 
» V e t e r n ima c e s t « je napisal 
Saša V u g a ; to je njegov pr
venec za odrasle. Knjiga pri
poveduje o življenju malih 
ljudi v letih po veliki vojni; 
ozračje je še polno težkih spo
minov, pa tudi ljudi, ki jih je 
razburkano življenje iztirilo, 
ne manjka. Le tu in tam se 
prikaže žarek novega upanja 
— misel na mladino, ki se j i 
obeta lepša prihodnost. 

Naslednja knjiga je prevod 
iz nemščine, novela Otta L u d -
viga »Med nebom in zeml jo« . 

To je rahlo romantična, sicer 
pa realistično in epsko opisa
na zgodba trikota: dva brata 
in žena v življenju malega 
mesta nekje na Nemškem v 
prejšnjem stoletju (Kako da
leč je že to!). Opis dogajanja 
in okolice ter pronicanje v 
duševnost svojih junakov je 
tisto, kar daje delu ceno. No
vela je bila prevedena tudi v 
druge evropske jezike. 

Knjiga že pokojnega zdrav
nika, dr . M i r k a Č e r n i č a sega 
na področje, ki zaradi speci
fičnosti ne bo zanimalo širše
ga kroga bralcev. Knjiga no
si ime »Vejav ica« . To je delo, 
v katerem so zbrani deloma 
objavljeni članki, v katerih 
je vzel avtor na rešeto jezi
kovno plat naših zdravstve
nih knjig, to je: prevejal J9 
jezik njih piscev. To zadeva 

v glavnem zdravnike, ki piše
jo in ki morajo večkrat 
ustvarjati naše zdravstveno 
izrazoslovje. 

Naslednja knjiga je priroč
nik avtorjev T. L a h a in D. 
Vez jaka » Z u n a n j a t r g o v i n a « . 
Knjige se bodo s pridom po
služevala podjetja, ki imajo 
poslovne zveze s tujino in ki 
j im je potrebno poznavanje 
organizacije te veje trgovi
ne (mednarodna tržišča, med
narodni plačilni promet in 
kreditiranje, carina in tehnika 
zunanje trgovine). 

Do konca leta bo izšlo pri 
založbi »Obzorja« še nekaj za
nimivih knjig; med njimi prvi 
del mnogo brane trilogije 
Teodora P l i ev ie ra »Moskva« , 
mladinski roman Poldeta Su-
hadolčana »Sejem na zelenem 
oblaku« in Miroslava Ravbar-
ja »Zgodovina srbske, hrvat
ske in makedonske književ
nosti«, ki ne bo dobrodošla sa
mo šoli, marveč bo koristen 
priročnik za vsakogar, ki se 
hoče seznaniti s slovstvom ju
goslovanskih narodov. 

J 

močjo Koncertne direkcije v Ljub
ljani. Kazalo je, da bo jeseniško 
koncertno občinstvo poslušalo 
vsak mesec vsaj en koncert, k i bi 
ga posredovali vokalni in instru
mentalni ansambli ter solisti iz 
Ljubljane in drugod. Vse pa kaže, 
da je programski načrt , čeprav še 
ni b i l do potankosti izdelan, pa
del v vodo. Občinski proračun 
namreč n i predvidel v ta namen 
nikakih sredstev. Docela razumlji
vo je, da z vstopnino obiskoval
cev ni moč kri t i razmeroma dragih 
koncertnih gostovanj. 

Če bi pri.skočile na pomoč sin
dikalne organizacije Železarno Je
senice in drugih podjetij, ter ob
činski sindikalni svet, tedaj b i le
tošnja koncertna sezona prav go
tovo ne predstavljala tol ikšnega 
problema. Sindikalne organizacije 
bi namreč morale upoštevat i , da 
so Jeseničani z ozirom na razda
ljo dobesedno odrezani od Ljub
ljane in zato tudi odrezani od kon
certnega življenja. — Vsekakor 
ne kaže puščati Jesenice brez 
koncertov v letošnji sezoni! 

U . 

Jezikovni tečaji 
v Kamniku 

D K D Solidarnost v Kamniku je 
priredila jezikovne tečaje iz i tal i
janskega, nemškega in agleškega 
jezika, za katere naj se interesenti 
prijavijo v pisarni južne osemlet
ke. 

Na otroke 
smo pozabili! 

Ob zares pestrem programu 
kranjskih kinematografov — prav 
v pestrosti sporedov in prizadev
nosti, da bi posredovalo gledalcem 
kar čimveč novih filmov in čim
bolj »sveže«, je kranjsko kinema
tografsko podjetje eno najživah-
nejših v Sloveniji — smo popolno
ma zanemarili najhvaležnejše ob
čins tvo: otroke. Povsod po svetu, 
pa tudi pri nas, tvori mladina (po 
stat ist ičnih podatkih) večji del obi
skovalcev kinematografov; delež 
je sicer občutno manjši — vendar 
ga ne gre zanemarjati že zaradi te
ga, ker cicibani nimajo v Kranju, 
pa tudi v drugih krajih Gorenjske, 
skoraj nobene zabave. 

Filmov je na razpolago dovolj. 
Ne vem, kol iko smo videl i filmov 
zagrebškega podjetja za izdelova
nje risanih filmov — vseh prav go
tovo ne. Tudi iz inozemskih krat
kih risank je mogoče sestaviti kar 
kvalitetne sporede. Navsezadnje b i 
tudi reprize že predvajanih kva l i 
tetnih filmov (od Disneveve »Sne-
guljčice« do najnovejših njegovih 
in drugih otroških filmov) bile 
sprejete z največjim veseljem! 

Upajmo, da ta poziv kinemato
grafskemu podjetju v Kranju, pa 
tudi drugim gorenjskim kinemato
grafom, ne bo ostal brez odmeval 

mm 
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Pred kongresom telesne kulture J Letošnja turistična sezona v Bohinju 

Bo tudi tokrat 
ostalo le pri sklepih? 

S posvetovanja smučarskih 
strokovnjakov v Kranjski gori 
Konec preteklega tedna je b i l v Porentoveirl domu v Kranjski 

for i večdnevni posvet delegatov smučarsk ih organizacij iz vseh re
publik. Na tem posvetu so delegati na osnovi sedanjih zapažanj dela 
•mučarskih organizacij obširno razpravljali , kako poživiti zimski 
šport v prihodnosti in o nalogah smučarskih društev za letošnjo 
ihnsko sezono. 

Manjka prenočišč, 
Čolnarno in kopal 
urediti — Žičnica -

trgovin in urejenih parkov — 
išče bo končno vendarle treba 
• prvi pogoj za razvoj zimskega 

turizma 

Največja skrb za uspešen raz
voj smučarskega športa gre mla
č n i , zlasti v ti,stih krajih, kjer so 
* a to ugodni naravni pogoji. Po
sebno pa bi bilo, da bi ti kraj i 
^°bili tudi učitel je, k i so sposobni 
• imajo veselje do smučanja in 
d e ' - a z mladino. 

<&L poročil delegatov je bilo raz
vidno, da se osnovne smučarske 
• r9anizacije že vrsto let bore s 
Pomanjkanjem najnujnejših mate
rialnih sredstev. Zato so na posve
tu sprejeli naslednji sklep, s kate-
r i r n bi bilo moč za letošnjo sezono 
vsaj nekoliko olajšati to vpraša
nje: občine in okraji naj bi vzdr
ževali smučarske objekte na njiho
vih območjih in skrbeli, da bi 
•snovne smučarske organizacije 
»*hko normalno razvijale svojo de
javnost. Skrb republik naj b i bi la 
X a gotovi t i sredstva za vzgojo kva
litetnejših tekmovalcev, Smučarske 
*veze Jugoslavije pa za potrebe 
vrhunskih tekmovalcev in medna-
Jodne prireditve. Da bi bilo laže 
•ugotoviti denarna sredstva za de
lo smučarskih organizacij, so pred
lagali, naj bi bila pri nas spet 
Ustanovljena športna stava. Znano 
te. da d ržave , k i jo imajo, z njo 
dobijo toliko denarnih sredstev, da 
' a h k o zadoste potrebam vseh špor
tov. 

Med drugim so govoril i tudi o 
Vprašanju, kje naj bi bilo v Jugo-
slaviji središče zimskega športa. 
Po krajši razpravi so prišli do za
ključka, da je primerna zato 
kranjska gora, ker že ima nekaj 
Smučarskih naprav. Za treninge 
•kakalcev med »mrtvo sezono« pa 
8 0 predlagali, da bi bilo potrebno 
* bližnji prihodnosti zgraditi vsaj 

eno skakalnico iz umetne snovi. 
Za napredek zimskega športa v 

Jugoslaviji bi marala Smučarska 
zveza imeti vsaj tri poklicne tre
nerje, in to po enega za teke, sko
ke in alpske discipline. Da bi ime
l i ti trenerji pri svojem delu čim 
večji uspeh, je zaželeno sodelova
nje z inozemskimi trenerji. Le-ti 
naj bi prenašal i svoje izkušnje na 
posebnih seminarjih našim smučar
skim strokovnjakom. Vsekakor b i 
bilo s poklicnimi trenerji tudi delo 
osnovnih smučarskih organizacij 
laže. Gre za to, da bi se tekmoval
ci s primernimi navodil i lahko pri
pravljali na zimsko sezono tudi v 
letnem in jesenskem času. Zato so 
na po,svetu sprejeli sklep, da mo
rajo bit i smučarski klubi med 
»mrtvo sezono« v tesnem stiku z 
ostalimi športnimi klubi in društvi 
Partizana. Za vrhunske smučarje 
pa so predlagali, da je nujno po
trebno zanje uvesti redno zdrav
stveno nadzorstvo in kontrolo tre
ningov, za kar naj bi skrbela Višja 
šola za telesno vzgojo v Ljubljani. 

Vsekakor je b i l posvet in sklepi, 
k i po j ih sprejeli delegati za na
daljnji razvoj zimskega športa pri 
nas, potreben in koristen. Na ža
lost pa ugotavljamo, da so smu
čarski strokovnjaki podobne, če ne 
že povsem enake sklepe večkra t 
sprejeli in je vedno ostalo le pri 
besedah. Upajmo pa, da bo tokrat 
Smučarski zvezi Jugoslavije na 
kongresu telesne kulture, k i bo od 
5. do 8. novembra v Beogradu, 
uspelo prodreti i n končno vendarle 
uveljavit i in uresniči t i vsaj tiste 
predloge, brez katerih si uspešne j 
šega razvoja smučars tva ne more
mo zamišljati . U . 

S tradicionalnim kravjim balom, 
k i je letos zelo dobro uspel, 

so Bohinjci zaključili poletno sezo
no. Spričo lepe jeseni se je ta za 
bohinjske pojme precej potegnila, 
saj je bilo š e septembra precej 
ljudi v Bohinju na oddihu. Končno 
pa je le prišel dež, hlad je zavel 
z gora, in čas je, napraviti obra
čun letošnje turist ične sezone. 

S stat is t ične plati je vse v naj-

f l o r e 
A Jedetena, še sanja se vam 
ne, kako čudne okuse imajo 
Blejčani! Ko sem prejšnji te
den krivoritil po Bledu, me je 
prijelo, da bi poskrbel tudi za 
svoje telesne blagre. Privoščil 
sem si golaž in . . . Vidite, go
laž je bil imeniten, s kruhom 
Pa nisem bil posebno zado
voljen. Kar na lepem mi je 
nekaj zaškrtalo med zobmi. 
No, pa uganite, kaj je bilo! — 
Gotovo boste rekli vsi na en 
glas: ščurek! Figo, ščurka bi 
že na neko sorto prebavil, z 
risalnim žebljičkom bi imel 
Pa prav gotovo težave, če bi 
rni zašel v prebavila. Tistikrat 
so mi Blejčani tudi povedali, 
da pogostoma najdejo v kru
hu črve in podobne male ži
valce. — To sem povedal tudi 
sosedu Šimnu, pa' se dedec še 
malo ni začudil. Takole je de
jal : »Veš, Jaka, dosti ljudi — 
dosti okusov! Si že slišal za 
tiste, ki j im silno prijajo pe
čene kobilice, pa črvi, hrošči 
in podobna golazen. Ker je 
Bled turistično središče Go
renjske, morajo pač predvsem 
Poskrbeta za čimpestrejši je
dilni list.« 

A Čeprav sem bolj zmrznje
ne sorte, sem kar zadovoljen, 
da se je zadnje dni precej 
shladilo. Končno je le konec 
sezone sladoleda. Predvsem 
so mi zadnje tedne hodile na 
živce vrečice »lučk«, s kate
rimi so bile včasih prav na 
debelo nastlane kranjske u l i 
ce. Brž ko je »lučkam« od-
klenkalo, se je že pojavila 
nova nadloga. Zato so poskr
beli predvsem kostanjarji. — 
Kamorkoli se prestopiš, t i 
škripljojo pod nogami kosta
njeve luščine. Seveda pridejo 
tudi oči na svoj račun. Ljubi
telji kostanja odmetavajo po
vsod, kjer le morejo papir, v 

katerega zavijajo kostanj. — 
Sem res radoveden, čemu slu
žijo koši za odpadke? 
A Pretekli teden, ko sem se
del v Mestni slaščičarni v 
Kranju in bral časopis, me je 
na lepem napadel neki gost. 

»Slišite vi, kaj pa špioni-
rate!« 

»Da ŠDioniram, pravite ?« 
sem se branil. 

»Kaj pa drugega. Mar me
nite, da vas nisem videl, ka
ko ste buljili vame skozi ča
sopis,« je zasikal in stopil 
proti meni. »Prav skozi tole 
okence ste gledali vame.« 

Takrat sem šele opazil, da 
je v časopisu za dlan velik 
izrez — delo enega izmed go
stov, ki je prav na tem mestu 
izrezal članek ali morda s l i 
ko. To pot sem se tudi pre
pričal, da nekateri gostje 
prav po barbarsko uničujejo 
časopise, zlasti inozemske 
revije. Nekatere strani so ta
ko oskubljene, da nimaš več 
kaj brati. Končno ne gre za
me, čeprav bi me tisti moža
kar zaradi dozdevne »špiona-
že« kmalu nabunkal, temveč 
za odnos do drugih gostov, ki 
radi prebirajo neokrnjene 
časopise. 
A Za zaključek bom pa še 
Jesenice prečesal. 

Ko sem korakal proti novi 
bolnišnici na Plavžu, mi je ob
tičal v očesu precej zveneč 
naslov. Podružnici hotela K o -
rotan na Plavžu so namreč 
dali naslov »Gostilna Brioni«. 
Menim, da Brionov, ki so po
gosto središče važnih politič
nih konferenc in mednarod
nih razgovorov, ne kaže pr i 
merjati z novo gostilno na 
Plavžu, kjer pride največkrat 

do (jisto navadnih gostilni
ških »pomenkov«. 
A To pot sem vtaknil nos 
tudi v več jeseniških brivnic 
Ugotovil sem, da naslonjala, 
kamor naslanjajo kosmati 
gostje pri britju svoje glave, 
niso posebno okusna. Nasla
njala so največkrat brez sve
žega papirja, zato ni čudno, 
da so mastna kot kranjska 
klobasa. Tistikrat bi se zelo 
rad obril, pa sem raje ootr-
pel do Kranja. 

A Ker je bila ravno sobota, 
si nisem mogel kaj, da ne bi 
obiskal vrta v Kazini. Zelo ve
selo je bilo. Ljudje so se trli 
ko mravlje na mravljišču. Ča
kal sem na postrežbo, pa za
man. Prav gotovo bi se pr i 
tožil, ko ne bi vzbudil moje 
pozornosti vrišč in smeh. Po
gledal sem, kaj imajo in se 
zgrozil. Nekateri pijani gost
je so z vozičkom prevažali po 
vrtu starejšo žensko, jo za
smehovali in sramotili. To po
četje me je toliko bolj sto-
gotilo, ker so se norčevali iz 
udeleženke NOB, ki je njeni 
soborci niso rešili iz neugod
nega, vse graje vrednega po
ložaja. 

A To pot sem srečal tudi 
Čopovega Jožo. Naročil mi je, 
naj preko »Bodic« pobaram 
tiste Radovljičane, ki j im je 
posodil planinski album s po
snetki iz 50 in 60-letnice pla
ninstva, če bi album končno 
le vrnili. Čeprav sta od takrat 
minili dve leti, to še vedno ne 
more vplivati na spremembo 
lastništva. 

Vas pozdravlja vaš 

BODIČAR! 

B O H I N J S K O JEZERO JESENI 

lepšem redu. Se celo več ! Letos je 
obiskalo Bohinj več turistov kot 
so j ih mogla bohinjska gostinska 
podjetja in privatniki spraviti pod 
streho. Obisk gostov se najbolje 
v id i iz podatkov o ogledu zname
nitega slapa Savice. Le-tega je od 
25. maja do 21. septembra obiska
lo 15.225 odra.slih turistov — vsaj 
toliko se j ih je vpisalo v spomin
sko knjigo — in preko 10.000 šol
skih otrok. Hoteli in privatniki so 
imeli v glavni sezoni od maja clo 
začetka septembra 8714 prijavlje
nih gostov s 56.324 noči tvami . Če 
te podatke primerjamo s podatki 
iz lanske sezone, ko je bilo sku
paj prijavljenih gostov le 6588, 
noči tev pa 35.709, vidimo, da se je 
letos število gostov povečalo za 
približno 30 %, število noči tev pa 
celo preko 50 %. 

Zaradi premajhnih kapacitet ho
telov so pretežen del povečanega 
obiska imeli privatniki. V hotelih 
je močno primanjkovalo postelj. 
Po nekaterih podatkih bi imeli ho
teli lahko vsaj za 40 % večji obisk, 
ko bi imeli na razpolago dovolj 
prenočišč. Primerilo se je celo, da 
so gostje ležali v pomožnih hotel
skih prostorih, v sobah za osebje 
itd. Kljub temu pa je bilo treba 
še vedno poslušati mnogo nepri
jetnih pritožb na račun premajh
nih kapacitet. 

Tudi drugih udobnosti turist, k i 
je letošnje leto prišel v Bohinj, ni 
b i l deležen v polni meri. Tu je 
treba predvsem poudariti pomanjk
ljivo preskrbo. Trgovin je odločno 
premalo. Tistih, k i so, posebno ob 
jezeru — pa bi bilo bolje, da j ih 
ne bi bilo, ker kazijo okolje. Park 
ob jezeru ni bi l urejen tako kot 
bi bilo zaželeno. Tudi čolnarna je 
slaba, prav tako ni primernaga 
kopališča, da o slabi cesti sploh 
ne govorimo. 

To so nedvomno senčne plati 
letošnje turist ične sezone, k i j ih 
bo v prihodnje treba odpraviti. 
Naj je b i l obisk še tako velik, nas 
š tevi lke vendarle ne smejo uspa
vati, kajti treba je vedeti, da turi
sti ne bodo prihajali v Bohinj več 
samo zaradi dobrega zraka, Savice 
in drugih prirodnih lepot, marveč 
da j ih bo privabljala tudi gosto
ljubna postrežba in lepo urejeno 
okolje. 2e precej časa stojijo ne
kateri neizdelani turistični objekti, 
k i j ih bo na vsak način treba do
graditi. Depandanso hotela Zlato
rog in depandanso hotela Pod 
Voglom bi končno vendarle kazalo 
urediti. 2e za letošnjo sezono je 
imel Občinski ljudski odbor v na
črtu urediti pri jezeru nekatere tr
govine, predvsem s sadjem in ze
lenjavo, vendar dalj kot do pro-
vizorijev, niso pTišl i . Predvsem za
to ne, ker so začeli misl i t i na tr
govine šele ob začetku sezone. Ta
krat je seveda prepozno. Zato so 

Foto: F. Perdan 

se znašli v dokaj čudnem položa
ju: novo trgovino so hoteli ure
diti zato, da bi odstranili nepri
meren provizorij ob hotelu »Jeze
ro«, pa je zrasel spet nov — pro
vizorij . Prav tako je bilo s čolnar
no in s kopal iščem, Zatorej bo tre
ba te stvari začeti urejati že se
daj, ob koncu sezone — ne šele 
zadnji hip. 

Cesto od Bohinjske Bele do Bo
hinjske Bistrice bi bilo prav, če bi 
Uprava za ceste LRS končno le 
uredila. Lani so v eni sami nedelji 
našteli v Bohinju 423 motornih vo
zi l . Ob tako naraslem motornem 
prometu je seveda sedanja cesta 
skrajno neprimerna. 

Poseben problem je — zimski 
turizem. Svoj čas je bi l Bohinj ze
lo znano zimsko športno središče. 
Sedaj se sicer trudijo, da bi mu 
stari sloves povrnil i , vendar s 
precejšnjimi težavami in trenutno 
z malo uspeha. Brez določenih in
vesticij tudi tu ne bo šlo. Pred
vsem bo treba zgraditi predvideno 
žičnico ob sankaški progi Belvede-
re, pa tudi žičnica na Vogel , k i 
pa jo nameravajo zgraditi šele po 
letu 1961, bi precej prispevala k 
razvoju zimskega turizma. 

Ob smotrnem reševanju naštet ih 
problemov bodo naslednje turistič
ne sezone v Bohinju vsekakor 
lahko še boljše kot letošnja, -ik 

K A M E N spotike 
BREZ S T R A H U PRED N E V A R N O S T J O ? 

Vse kaže, da so nekateri K a 
k i j im že dlje vsak trenutek preti, 
renjskem edino mesto, k i ima be 
primernem prostoru. Rezervoar z 
poslopjima ob glavni cesti, k i je 
za drugim se tu ustavljajo motorn 
pot. Razen tega se vedno precej g 

Le majhen ogorek lahko zad 
ali pa celo eksplozija! Prebivalci, 
zaradi tega večkra t v skrbeh. Čas 
našli pr imernejši prostor za benci 

mničani brez strahu pred nes iečo , 
Kamnik je verjetno vsaj na Go-

ncinsko črpalko še vedno na ne-
gorivom je med dvema večj ima 
prav tam najmanj pregledna. Drug 
a vozila in zapirajo že tako ozko 
oriva zlije tudi po tleh. 
ostuje — in nesreča je tu. Ogenj 
k i stanujejo v bližini, so verjetno 

bi že b i l , da bi tudi v Kamniku 
nsko črpalko. 

O G L A S N E DESKE »ZRCALO« D E L A V N O S T I 

N a ograji ob ovinku nasproti hotela »Grajski dvor« v Radov
l j ic i , vise štiri oglasne omarice. Toda v nobeni ni pritrjenega niti 
najmanjšega lističa. Človek se p i i tem vpraša , al i društev, katerim 
naj b i teoglasne omarice služile za obveščanje svojih članov, ni več, 
al i pa so prazne deske le »zrcalo« delavnosti tabornikov, strelcev in 
šahis tov. Komu je namenjena če t r t a omarica, ni moč ugotoviti, ker 
je brez napisa. Če omarice niso več potrebne, je bolje, da j ih tudi 
ni , sicer si lahko vsak o omenjenih društvih misli le najs labše. 

FaBo 



N a j m l a j š i iglavec star še le trinajst let 
Nacionalni park v V o l č j e m potoku? 

V Arboretumu vzgajajo vrsto 
dreves in rož, k i bodo krasile 

naše parke in nasade 

do bi si mislil, da je šla vest o 
takšnem dogodku tako tiho mimo 

nas. Nič čudnega! VVinston Churchill je 
le ime za majhno, precej temno vijoli
často rožo, ki cvete na Gorenjskem že 
drugo leto. Pa na dan z besedo! 

V Volčjem potoku pri Kamniku ob
staja že peto leto arboretum — zbirka 
najrazličnejših rastlin: dreves, grmovi j 
in rož z vsega sveta. Le-te rastejo na 
veliki površini štiridesetih hektarjev. 
Čudovit je ta park, v katerem je moč 
najti drevesa in rože s petih kontinen
tov zemeljske oble. 

Arboretum v Volčjem potoku je po 
obsegu in pomenu pri nas edinstvena 
ustanova. Verjetno mu ni enakega na 
Balkanu. Znani so arboretumi, k i j ih 
imajo Nemčija, Češkoslovaška, Holan-
dija, Belgija, Anglija, Sovjetska zveza 
in Združene države Amerike. V zadnjem 
času se j im je priključil in ne uživa nič 
manjši sloves arboretum z Gorenjske
ga. Zato so strokovnjaki-botaniki vsega 
sveta v stalnih posrednih in neposred
nih stikih z botaniki iz Volčjega potoka. 
V Volčjem potoku raste nešte to dreves 
in rož iz raznih predelov sveta, ki jih 
strokovnjaki nenehno opazujejo. Pro
učujejo, kako nanje vpliva gorenjsko 

Kako se odvadimô  ^ 
kajenja 

Znani angleški dramatik in humorist 
George Bernard Shaw je o tem lakonsko 
dejal: »To je pa zelo lahko. Jaz sem že 
nekajkrat prenehal kaditi.« 

So seveda različni načini, kako naj se 
kadilci , k i nimajo močne volje, otresejo 
sle po kajenju. Najbolj pogosto uporab
ljajo farmacevtska sredstva, k i povzro
čajo, da se kadilcu cigareta upre, zastudi, 
brž ko povleče nekaj »dimov«. Pri tem 
»zdravljenju« je kadi lčeva volja docela 
pasivna; reagira le organizem. 

Drugi zdravniki uporabljajo metodo su
gestije. Tako n. pr. edinburški psiholog 
dr. Kenedv uspešno uvaja pri zdravlje
nju hipnozo, s katero pomaga kadilcu 
prebroditi krizo prvega dne abstinence. 
(Kakor poroča zadnja š tevi lka »Vjesnika 
u srijedu«, se s podobnimi poizkusi 
ukvarjajo tudi v Beogradu.) 

Ta zdravnik je izvedel tudi zanimiv 
poskus. Kot strokovnjak za zdravljenje 
zastrupitve je ugotovil , da progresivna 
detoksikacija č loveškega organizma (po-

podnebje. Zaključki takšnih opazovanj 
so za botaniko izredno pomembni. 

Osnovni cilj gorenjskega arboretuma 
je: preizkusiti in potem tudi vzgajati 
rastline, ki naj krase naše parke in na
sade. S sadikami, ki so jih vzgojili v 
Volčjem potoku, so uredili že vrsto par
kov in nasadov večjih mest širom po 
domovini. V tej smeri čaka prizadevne 
delavce in strokovnjake iz Volčjega po
toka še veliko dela. Urediti bo treba še 
mnogo novih parkov in sprehajališč p̂> 
naših mestih. 

Kako vplivajo na razpoloženje člove
ka lepa in nenavadna drevesa, rože in 
zimzeleno grmovje, je moč občutiti v 
parku Arboretuma v Volčjem potoku. 
Sprehod po dokaj lepo urejenih poten 
mimo petih jezerc in dreves, katerih 
listje je najrazličneje obarvano, je tudi 
za tistega, ki je za naravo slep, čudovit. 

Vsakdo lahko opazi dva načina ure
jevanja parka. Angleški park ima dre
vesa raznih vrst raztresena kot bi jih 
narava sama slučajno tako zasadila. 
Skratka, človek dobi vtis, da je takšna 
vrsta parka nekaj divjega, vendar pa 
je pogled nanj, kot bi gledal sliko naj
večjega mojstra — pisana paleta barv. 
Po tem principu urejajo tudi vse parke 
danes. Medtem ko se človek v takšnem 
parku sprosti, pa je francoski parterni 
park zanj lahko le zanimivost, občutek 
narave pa skoraj povsem zbledi. Temu 
se ni čuditi, če v nekaj besedah pove
mo, kakšna je zgodovinska preteklost 

francoskega parka. Prizemne rastline, 
grmičevje in rože so zasajene po vseh 
geometrijskih pravilih in simetrično. — 
Noben list in nobena vejica ne smeta 
rasti po svoje. Vrtnarjeve škarje takoj 
vse porežejo, kar kvari geometrijsko 
obliko. Tako so urejali parke francoski 
fevdalci — če so lahko krotili svoje pod
ložnike, so si mislili, lahko pokorijo tudi 
prirodo. Tudi v Volčjem potoku je fran
coski parterni park, ki ga bodo kot zgo
dovinsko preteklost gojili tudi v prihod
nje. 

Arboretum v Volčjem potoku pa ima 
velik pomen tudi za gozdarstvo. Precej 
Dolenjske je že prekrite z zelenim ali 
gladkim borom, ki so ga v Volčjem po
toku preizkusili, kako mu prija naše 
podnebje. Nekaj let že opazujejo, kako 
uspeva najmlajši iglavec, ki ga sploh 
poznamo. »Meta seque« so šele 1941. leta 
našli na Kitajskem v fosilih. Iglavec, ki 
raste, pa obstaja šele trinajst let. Do-
silej se je pokazalo, da najmlajši iglavec 
tudi na Gorenjskem odlično uspeva in 
ker ima njegov les skoraj enake last
nosti kot jelka, prerokujejo strokov
njaki, da bo tudi za naše gozdarstvo 
velikega pomena, zlasti še, ker raste 
hitreje od smreke in jelke. 

Arboretum v Volčjem potoku je res 
nekaj nenavadnega in nadvse zanimi
vega, čeprav za to ustanovo ve le malo-
kateri Gorenjec. Doslej bolj ali manj 
vedo za ta »rastlinjak« le strokovnjaki. 
Če pa bo prišlo do uresničitve predvi
denih načrtov in bo na tem področju 
ustanovljen neke vrste Nacionalni park 
(razen Arboretuma bi ta park zajel še 
homški hrib in predel do Kamniške B i 
strice), bo to nedvomno redka tur is t ič
na privlačnost na Gorenjskem. FaBo 

polno odklanjanje strupa), k i je neobhod
no potrebna za zdravljenje morfinistov, 
nima nobene zveze z »zdravljenjem« ka
dilcev. Da bi to dokazal, je dal izdelati 
sedem cigaretnih doz, v katerih so bi l i 
vgrajeni mehanizmi, tako da se odpirale 
samo ob določenem času. Kadilec je lah
ko sam določil , v kakšn ih razmakih bo 
prižgal cigareto (n. pr. na vsako uro eno). 
Te mehanizme je razdelil med sedem 
strastnih kadilcev. 

Ko j ih je po določenem času obiskal, je 
pri vseh ugotovil enak pojav: prve dni 
so b i l i kadi lci navdušeni , po treh tednih 
so b i l i mehanični cigareetnici samo še 
»lojalni«, kasneje pa so se vsi opraviče
val i , ker so mehanizem pokvari l i ; niso 
ga mogli več prenesti. 

Vse ankete so konec koncev pokazale, 
da je edini in najbolj zanesljiv način od
vajanja od kajenja le močna volja. Ne 
morda zaradi tega, ker so druge oblike 
odvajanja škodlj ive, ampak zato, ker so 
le začasne in prehodne. Francoski parterni park v Volčjem potoku 

Zanimivosti 
K R A J R O J S T V A — A T L A N T S K I 

O C E A N 
Malo j i h je , k i imajo v osebni 

l eg i t imac i j i tako zapisano. V e r 
je tno je na Goren j skem edini — 
Stane Abe , graf ik , zaposlen v 
»Iskr i« v K r a n j u . 

R o d i l se je na avs t ro -ogrsk i 
ladj i »Alice«, k o je p lu la po 
A t l a n t s k e m oceanu. B i l o je to 
t o č n o mesec dn i po katastrof i 
Ti tan ica . 

T u d i t o v a r i š u Stanetu je danes 
l ad i j sk i ro j s tn i l i s t dragocena z a 
nimivos t . Na n j e m je t o č n o zap i 
sano mesto (zemljepisna š i r ina in 
d o l ž i n a ) ro js tva . K o t novoro jen
č e k je s svojo mamo pr i s ta l še V 
Gib ra l t a ru , Alž i ru , A l e k s a n d r i j i , 
Neap l ju , Mess in i , Pa t r a su in šele 
po deset ih dnevih , ko je ladja p r i 
p lu la v Trs t , ga je mama prinesla 
na t rdna t l a . 

R A Z S T A V A 
A R A B S K E U M E T N O S T I 

V Bariju je bi la pred dnevi od
prta razstava sodobne arabske 
umetnosti. N a njej so zastopani 
predstavniki raznih umetniških šol 
iz Libije, Jordana in Sirije. Mo
derne tendence v umetnosti pred
stavljajo Egipčani Rauf, Matuk in 
Rašid, Sirijec Daduš in Marokanec 
M e h l i in Garbaui. 

R A K E T A , 
S K A T E R O BI POLETELI 

N A M E S E C 
Amer iška armada se ukvarja s 

konstrukcijo rakete, k i b i imela 
moč okol i 1,500.000 funtov (1 funt 
— 453,6 g). Z njo b i bilo mogoče 
poslati enega al i dva č loveka v 
krogu okol i Zemlje al i celo na 
Mesec. 

B L A G O 
IZ ČLOVEŠKIH L A S 

N a Tekstilnem sejmu v Londo
nu je bilo prikazano blago, stkano 
iz človeških las. Blago je zelo od
porno in mehko in se lahko upo
rabi za šivanje različnih oblek. 
Tovarna, k i to blago dela, dobi 
»surovino« zanj pri frizerjih, k i do 
zdaj niso vedeli, kaj b i napravili 
z odpadki las. 

M I N I A T U R N I 
E L E K T R O M O T O R J I 

N a Japonskem so izdelali tri 
elektromotorje, k i so tako majhni, 
da j ih lahko spravimo v škatlico 
vžigal ic . Te motorje b i lahko upo
rabljali na umetnih satelitih, kjer 
so majhne dimenzije najvažnejše . 

SRCE V T R E B U H U 
Mi lad in Kara - Jankovič , kmet 

iz vasi Glavice, je že dalj časa 
čutil v t rebušni vot l in i neprijetno 
bolečino. Pred mesecem dni je šel 
k zdravniku in ta je ugotovil, da 
ima srce namesto v prsih v tre
buhu v bližini želodca. 

FRANK OWEN: 

EDDIE CBAPMAN 
P R I P O V E D U J E 

Vedel sem, da imata VVolfgang in Schole starega von 
Grunena rada in iz njunega govorjenja sem razbral, da 
nista zadovoljna s stanjem v Parizu. Kar naprej sta godr
njala, češ da je disciplina prestroga in da jih pestijo z 
drobnimi omejitvami. Von Grunen je vedno zamižal, če je 
kdo ostal zunaj brez propustnice in često je plačal dolgove 
po restavracijah na račun službenih izdatkov. 

Schole mi je rekel, da želi pariški šef, da bi delal 
z njim in da je obljubil, da mi bo dal vse, kar želim, seveda 
v pametnih mejah. Prav tako je prosil Schola, naj me 
skuša pregovoriti, da bi pisal v Berlin in rekel, da von 
Grunena nimam za sposobnega šefa in naj bi zato ime
novali koga drugega, da bi vodil moje bodoče delo za 
nemško vlado. Odločno sem zavrnil to željo, mimo tega 
pa pooblastil Schola, naj pove šefu, da želim delati edinole 
s von Grunenom. 

Schole in VVolgang sta bila pripravljena, priskočiti mi 
na pomoč, v zameno pa sem jima obljubil, da bom poslal, 
če se bo von Grunen vrnil, v Berlin prošnjo, naj bi onadva 
delala z mano. Obljubil sem jima, da ju bom navedel v 
svojem poročilu in poudaril, da sta mi še posebej poma
gala v Nantesu pred mojim odhodom v Anglijo. Neverjet
no je, kako si je vsakdo v nemški vojski prizadeval, da bi 
se prikupil predstojniku! 

Zatem sem prebil bržkone najprijetnejši večer, odkar 
sem se priključil nemški obveščevalni službi. Potem ko 
smo bili v »Lidu«, smo odšli v »Modni klub« Suzy Solidor-
jeve. To je bil eden redkih pariških lokalov, v katerega so 
Nemci redkokdaj zašli. Suzy je pametna in duhovita in 

njene pesmi in petje čudovito — nikoli nisem slišal kaj 
tako res vznemirljivega kakor njen globoki, zamolkli glas, 
ko je recitirala L e M a r i n . Kolikor pomnim, je njen 
stil dovršen in njena igra čudovita; z enim samim pogle
dom umeje izraziti divjanje morja, ljubkovanje vetrca, 
ljubezensko strast in črno sovraštvo. Vem, to je malo 
pretirano rečeno, toda tako mislim jaz o njej. Ko so kaba
ret ob štirih zjutraj zaprli, smo šli spat — šest steklenk 
šampanjca je pripomoglo, da sem prvo noč v Parizu prebil 
čudovito. 

Naslednji dan sem pozno vstal, kmalu zatem pa je 
prišel VVolfgang z nekim stenografom iz hotela »Lutetia«. 
Dobil je ukaz, naj zabeleži podrobno poročilo o mojem 
pristanku v Angliji in o kasnejših pustolovščinah. 

Pripovedoval sem, kako sem pristal s padalom nedaleč 
od Littleporta, prebil noč v porušeni bajti in naslednje 
jutro zarana odšel do najbližje železniške postaje in sedel 
v vlak za London. Ko sem jima omenil svoj obisk v bifeju 
v Liverpool Streetu, sta se začudila in nista mogla verjeti, 
da so mi dali jesti brez živilskih nakaznic. Zatem sem 
natanko povedal, kako mi je vratar, s katerim sem navezal 
stike, povedal, da se v Londonu mudi moj stari prijatelj 
Freddie, in da sem se domenil z njim za sestanek. 

Ob šestih naslednjega večera sva se srečala na Hyde 
Park Cornerju. 

»Zdravo, pankert. Kako se kaj imaš?« 
»Kje pa si bil, zavraga, ves ta čas?« 
Ko sva prišla v Belgrave Mews, sva naročila dva vrčka 

piva in potem sem mu natanko na kratko opisal, kaj sem 
doživel v zadnjih letih. Obraz se mu je podaljšal in bil je 
čedalje bolj začuden. Zaključil sem s pripombo: 

»Ce želiš delati z menoj, t i bodo Švabi plačali 5000 
funtov in oba se bova lahko vrnila v Nemčijo in imela 
bova vina, žensk in pesmi, kolikor se nama bo zahotelo.« 

»Hja,« je rekel. »Ne zveni napak! Toda kako bova 
prišla tja?« 

»Nič ne skrbi,« sem mu rekel. »Von Grunen bo že 
poskrbel za naju.« 

Zapustila sva krčmo in odšla v Freddijevo stanovanje 
v VVimbledonu, kjer sem mu zelo podrobno pripovedoval 
o svoji misiji. Naposled je privolil v sodelovanje z mano. 

Naslednja dva večera sem prebil v njegovem stano
vanju; razmišljala sva o najinem podjetju in kovala načrte. 
Najprej sva morala dobiti sestavne dele za izdelavo eksplo
ziva. Izračunal sem, da bova potrebovala najmanj 30 kil 
močnega razstreliva. Toda v Angliji ni bilo tako lahko p r l 

priči dobiti snovi za izdelavo tolikšne količine dinamita-
Prejšnje čase sva dobila dinamit v skladščih zraven kamno
lomov. V vojnih časih je bilo to seveda težje. Toda Freddie 
je poznal nek kamnolom na področju Seven Oaks in upal je. 
da bi tam lahko našla nekaj »želeja«. 

Čez nekaj dni sva ponoči krenila tja in vdrla v skladišče. 
Našla sva več sto palic gelignita in kakih 100 vžigalnikov. 
Freddie je imel avto, in kaže, da ni imel nobenih težav 
pri nabavi kuponov za bencin pod roko. Ob povratku v Lon
don sva kupila dva kovčka, pritrdila po 15 kil gelignita 
v vsakega in uporabila ročno uro in baterije za tempiranje 
eksplozije. Freddie je gledal na moja početja nekolikanj 
zaskrbljeno, še zlasti, ko sem mu rekel, da bova zletela 
visoko v zrak, če sva zagrešila kako napako. 

Nato sva odšla v Haffield, da bi ogledala tovarno. Tik 
zraven nje je bila velikanska krčma. Vstopila sva in nekaj 
popila. V krčmi je bilo nekaj nameščencev De Havillanda, 
k i so prav tako pili; slišala sva brnenje tovarniških strojev. 
Naglo sva popila, kar sva naročila, se sprehodila nemoteno 
okrog tovarne, pri čemer sem jo primerjal s fotografskim1 

posnetki, ki so mi jih pokazali pred mojim odhodom. Zapom
nila sva si, kje je elektrarna. Prav tako sva proučila vse 
ovire, na katere bi utegnila naleteti, preden bi mogla pr'*-1 

noter. Sklenila sva, da bova odšla tja kasneje in napravila 
poskus. 




